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DR SOSTHENE MUNYEMANA

T h e B u t c h e r o f Tumba: A t L iber ty in F rance

I N T R O D U C T I O N

Dr Sosthene Munyemana was a gynaecologist at

the Univers i ty Hospital o f Butare (HUNR),
Rwanda?s principal teaching hospital. He lived
in Tumba, a residential district popular wi th

university staff and other professionals. During
the genocide, D r Munyemana became one o f the
leading ki l lers in Tumba, commune Ngoma in

the préfecture o f Butare. He kil led people with
his own hands and encouraged others to commit
murder on a grand scale. He fled in late June

1994, shortly before the fall o f Butare to the

Rwandese Patriotic Front ( RPF). He obtained a

fel lowship f rom the French Ministry o f
Development Co-operation. In October 1994, he

was hired by the University o f Bordeaux II
where he had been trained and where his wife
works. One o f his responsfbilities was to co-

ordinate the activities o f a working group on

AIDS in Rwanda. He settled in Talence.

Gradually, information reached the

university about Munyemana?s extensive
participation in the genocide.

continued on page three
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W h a t i s W i t n e s s to G e n o c i d e ?

{N]Jo pun ishment can f i t the crime, but to b r ing

?them to jus t i ce is symbol ica l ly necessary. M y

mot to is, whoever was involved in operat ing

the Holocaust has no r i gh t to die in peace.

That is the p a r t o f the punishment that means

something, a n d m y j o b is to issue a warn ing to

the murderers o f today a n d tomor row - they

must know that they w i l l never be a l lowed to

l i ve in peace i f they commi t cr imes on the scale

o f the Nazis... I f would-be Nazis o f the fu tu re

saw that the Nazis o f today were not a l l o w e d to

d ie in peace, even i f i t took 50 years to hunt

them down, they might th ink twice about

becoming Nazis; a n d perhaps by example when

the need arises f o r someone l ike me again in

the future, there won ' t be j u s t one o f me, but

severa l - maybe 20, maybe 50, maybe j u s t f i v e -

but at any rate peop le who won' t accept that

y o u can p u t a t ime l im i t on justice. A n d I go on

even though some o f the sentences handed

down are a slap in the face to me.

Simon Wiesenthat!

S imon Wiesenthal began to track down
Nazi war cr iminals immediately after he

w a s liberated f rom Mauthausen
concentrat ion camp in 1945. F i f ty years
later, he and many other people continue
to be devoted to the same task. Their wo rk

has not on ly brought a number o f mass
murderers t o just ice and deprived
thousands o f others o f the "r ight to die in

peace." I t has kept the memory o f the
Holocaust alive, and it h a s helped others

who escaped in 1945, as well as future

generations throughout the world, to learn
the truth and to cherish the memory o f

those who perished.
This is the second edit ion o f a new

publ icat ion o f Af r ican Rights devoted
exclus ively t o the genocide in Rwanda.
We hope that Witness to Genocide wi l l , by

? ? ? ? ? ? ? ? ? ? ? ? ? ? ? ?
1 Quoted in Anton Gill, The Journey Back
From Hell: Conversations with Concentration
Camp Survivors, Harper Collins, London,
1994, p.225.

exposing Rwanda's mass murderers, make
a modest contribution to Afr ican efforts to

ensure that there is "no time l imi t on

just ice." In addit ion to documenting the

genocide o f 1994, as we l l as the human,
social and pol i t ical consequences o f the

genocide, Witness to Genocide w i l l also

monitor the efforts to bring the gui l ty to

justice wi th in Rwanda and abroad. Final ly.

we hope that this new publicat ion w i l l be a

platform fo r the survivors o f the genocide

and wi l l serve as an additional bridge
between the survivors and all those

concerned about the genocide.

Rakiya Omaar
London, February 1996.
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. .cont inued f rom page one.

Confronted wi th the accusations, Dr

Munyemana denied the charges. But his

plea o f innocence was found wanting. In a

letter dated 13 July 1995, Claude Raynaut,
director o f research at the National Centre

o f Scientif ic Research (CNRS) and head o f

the laboratory where Munyemana worked,
asked him to suspend his services until the
accusations had been settled in a court o f

law. Credit must be given to the University
o f Bordeaux I ] which has behaved in an

exemplary fashion, unlike many other
institutions in Europe employing or
sheltering Rwandese citizens accused o f

active compl ic i ty in the genocide.
In October 1995, four French and

Rwandese citizens l iv ing in France

brought a lawsuit against Dr Munyemana
in Bordeaux, charging him with

?complicity in genocide, torture and other
cruel, inhuman and degrading treatment"
and called for his detention. In November,
the Co l lec t i f Girondin for Rwanda, a group

set up in Bordeaux during the genocide by
French and Rwandese citizens, held a

press conference to denounce Munyemana

and urged the authorities in Bordeaux to
arrest Munyemana. A representative o f the
Col lect i f had visited Rwanda in the

summer and gathered testimonies against

Munyemana. As o f late January,
Munyemana had not been arrested and had

not yet been convoked by the authorities.
On or about 29 January, Munyemana in

turn filed a lawsuit against the four

individuals who had decided to take him to

court.
Documenting the crimes committed by

D r Munyemana is important for a number
o f reasons. Firstly, hundreds o f innocent

people lost their lives; for this, Dr
Munyemana must be prosecuted.
Secondly, Munyemana?s case highlights
the extraordinary degree to which leading

members o f the medical profession were at

the forefront o f the genocide.?

_
2 For details about the participation o f medical

staf f in the genocide, see Death, Despair and

Defiance, Afr ican Rights, expanded version,

August 1995, pp. 93 1-992.

Historians have documented the key
role played by Germany?s medical
profession in the Holocaust. One o f the
best-known writers on the fate of

European Jewry, Raul Hilberg, wrote:

German physicians were highly

Nazified, compared to other professions,

in terms o f party membership, and the

prevalent thought that there was a doctor

surplus facilitated the ejection o f Jewish

practitioners... "Medicalized? destruction
was in essence a destruction of medicine.

Only a handful o f physicians chased the
doors to their offwes so Le. an SS

uniform and becom eho gar
excellence. A v s t i c n Do. a e ,

however, becuse 05 00) . N

activi t ies
s t e r i l i z a t i o n :

e x p e r i m e n

shoot ing : n o

on the p a r t s :

were n n

Germans U oo. r n t e
offices dda U a .

were I N V ve t a n

developmeris (th uty P e e s
destruction. '

In Rwanda, the per cemiase v i doctors
who became "Killers par caccilence?? was

very high. A huge number o f the most
qualified and experienced doctors in the
country, men as well as women ?
including surgeons, physicians,

paediatricians, gynaecologists,
anaesthetists, public health specialists and
hospital administrators ? participated in
the murder o f their own Tutsi colleagues,

patients, the wounded and terrified
refugees who had sought shelter in their
hospitals, as well as their neighbours and

strangers. In a sector as small as Tumba,
three doctors ? Dr Sosthéne Munyemana,
Dr Jeanne Nduwamariya,* a doctor at
Groupe Scolaire Hospital and her husband,
Dr Jean Chrisostome Ndindabahizi, the

ee
3 Raul Hilberg, Perpetrators, Victims,

Bystanders: The Jewish Catastrophe, 1939-
1945, Secker and Warburg, London, 1993, pp.

66-71.
4 See Not So Innocent: When Women Become

Killers, African Rights, 1995, pp. 229-236.
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health dirctor for Butare, played a central
role in the killings.

The example set by a large number o f

the country?s best-known doctors was

eagerly copied by nurses and medical

assistants throughout the country. T w o o f
the most active assassins in Tumba were
Siméon Remera, a medical assistant and
his wife, Gema, a n u r s e5

I t was not soldiers and interahamwe
mi l i t iamen alone who turned Rwanda?s

hospitals, materni ty cl inics and health

centres into slaughterhouses. The

responsibi l i ty lies squarely wi th the
medical profession. Many o f these medical

personnel shot and macheted countless

people w i t h their own hands. Others,
armed w i t h lethal weapons, accompanied
other professionals, soldiers, interahamwe

and peasants when they attacked places o f
refuge, inc luding their own hospitals. Or
they prepared lists o f people to be kil led

and ensured there was no fet up in the
murders by overseeing the distribution o f

weapons and ammuni t ion and supervising
roadblocks. They helped their partners in
crime drag the sick, the wounded and the
refugees out o f hospital beds and rooms to

be hacked to death. They provided lists o f

people h id ing in their hospitals to the

gendarmes, soldiers and milit ia. Many o f
them refused to treat wounded Tutsis, or
withheld food and water from thousands o f
hungry men, women and children who had

sought shelter in hospitals. Others went on

tours to encourage people in hiding to
return to their homes, the prelude to
further rounds o f kil l ings. Some o f them
spoke on national and f o r e i g n radios to
deny the genocide and to seek

international recognition and support for a

regime whose raison d?étre was genocide.
In a number o f cases, these doctors, nurses
and medical assistants were married
couples. A number o f them went on their
k i l l i ng sprees in the company o f their
children.

Many o f these criminals are l iving
abroad ? in Cöte d?Ivoire, Kenya, France,
Zaire, Burundi, Zambia, Tanzania,

5 Ibid, pp.236-238.

Belgium, Benin, Central African Republic
and Cameroon, amongst other countries. A

substantial number o f them are employed
b y international humanitarian

organisations working inrefugeecamps in
Tanzania, Zaire and Burundi. Predictably.
the more educated and privileged have
used their foreign contacts to seek a more
comfortable exile, providing them with an

opportunity to escape justice, deny th.
genocide and to misinform the world ab«:.-

current developments in Rwanda.
number o f them are still working in
medical field, both in Rwanda and a b r

A SUMMARY OF T H E ACCUSATI :

AGAINST D R SOSTHENE MUNYEM.4 -

According to the evidence gathered

Afr ican Rights, D r Sosthéne Munyem
has committed the fo l low ing crimes:

¢ Ki l l ing a number o f people wi th |.

own hands in Tumba;

¢ Compi l ing lists o f Tutsis in Tumba to
be e l i m i n a t e d ;

® Pointing out the homes o f Tutsi
families in his region to the ki l lers:

° Giv ing incendiary speeches wi th the

aim o f inciting the Population in Tumba
into k i l l ing Tutsis;

e Dis t r ibu t ing ammuni t ion in order to
faci l i tatemurder :

. Searching places o f shelter in Tumba
and neighbouring areas in pursuit o f Tutsi
refugees to EXpose to the ki l lers:

° Leading interahamwe and soldiers
Who ravaged the areas o f Tumba and
Cyarwa; ?

. Imprisoning Tutsis in the Tumba

sector office and allowing them to be

taken out at night to bemurdered;
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health dirctor for Butare, played a central
role in the killings.

The example set by a large number o f
the country?s best-known doctors was

eagerly copied by nurses and medical

assistants throughout the country. Two o f
the most active assassins in Tumba were

Siméon Remera, a medical assistant and
his wife, Gema, a nurse.5

I t was not soldiers and interahamwe

mi l i t iamen alone who turned Rwanda?s
hospitals, materni ty cl inics and health

centres into slaughterhouses. The

responsibi l i ty lies squarely wi th the
medical profession. Many o f these medical

personnel shot and macheted countless

people w i t h their own hands. Others,
armed wi th lethal weapons, accompanied
other professionals, soldiers, interahamwe

and peasants when they attacked places o f
refuge, inc luding their own hospitals. Or
they prepared lists o f people to be kil led

and ensured there was no let up in the
murders by overseeing the distribution o f

weapons and ammuni t ion and supervising
roadblocks. They helped their partners in

crime drag the sick, the wounded and the
refugees out o f hospital beds and rooms to

be hacked to death. They provided lists o f

people h id ing in their hospitals to the

gendarmes, soldiers and mil i t ia. Many o f
them refused to treat wounded Tutsis, or

withheld food and water from thousands o f
hungry men, women and children who had

sought shelter in hospitals. Others went on

tours to encourage people in hiding to
return to their homes, the prelude to
further rounds o f kil l ings. Some o f them

spoke on national and f o r e i g n rad ios to
deny the genocide and to seek

international recognition and Support for a

regime whose raison d?étre was genocide,
?In a number o f cases, these doctors, nurses

and medical assistants were married

couples, A number o f them went on their
k i l l ing sprees in the company o f their
children.

Many o f these criminals are living
abroad ? in Céte d?Ivoi re, Kenya,France,
Zaire, Burundi, Zambia, Tanzania,

> Ibid, pp.236-238.

Belgium, Bénin, Central Afr ican Republic
and Cameroon, amongst other countries. A

substantial number o f them are employed

b y international humanitarian
organisations working inrefugee camps in
Tanzania, Zaire and Burundi. Predictably,
the more educated and privileged have
used their foreign contacts to seek a more
comfortable exile, providing them with an

opportunity to escape justice, deny the
genocide and to misinform the world about

current developments in Rwanda. A

number o f them are still working in the
medical field, both in Rwanda and abroad.

A S U M M A R Y OF THE ACCUSATIONS

AGAINST D R SOSTHENE M U N Y E M A N A

According to the evidence gathered by
African Rights, Dr Sosthéne Munyemana
has committed the fol lowing crimes:

¢ Kil l ing a number o f people with his
o w n hands in T u m b a ;

® Compi l ing lists o f Tutsis in Tumba to
be eliminated;

® Pointing out the homes o f Tutsi

families in his region to the k i l l e r s ;

. G iv ing incendiary Speeches with the
aim o f inciting the Population in Tumba
intok i l l i n g Tutsis;

. Distributing ammunition in order to
facilitatemurder;

e Searching places o f shelter in Tumba
and neighbour;

refugees to expose to thek i l l e r s :
ng areas in pursuit o f Tutsi

° Leading interahamwe and soldiers
Who ravaged the areas o f Tumba and ~
Cyarwa:

e imprisoning Tutsis in the Tumba
Sector off ice and a l low i
taken out at night to be mu

ng them to be

rdered:
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e Working closely with all the leading
killers in Tumba, and playing host to the

prime minister o f the interim regime
during his visits to Butare;

e Visiting his commune o f origin,
Musambira, Gitarama, in order to

encourage the genocide o f the Tutsi
community there.

BACKGROUND

D r Sosthene Munyemana was born on 9

October 1955, and is f rom the hi l l o f

Mbare, commune Musambi ra in Gitarama.

His father is Balthazar Kingabo and his

mother is Char lot te Nyirahabimana. A f te r

comp le t ing his studies in the Faculty o f

Med ic ine at the National Univers i ty o f

Rwanda ( U N R ) , Butare campus, he

studied gynaecology and obstetrics at the

Un ive rs i t y o f Bordeaux I I in France. He

returned to Rwanda and was hired by the

Un ive rs i t y Hospital o f Butare. In addition

to p r a c t i s i n g as a

gynaecologist/obstetr ic ian, he taught and

conducted research at the university. Unt i l

1993, he was secretary o f the Faculty o f
Medic ine . He l ived in the cellule o f G i twa

in Tumba. Marr ied to Febronie

Muhongay i re , he is the father o f three

chi ldren, L i l ianne, Gustave and Michael.

His w i f e was not in Rwanda dur ing the

genocide; she has been l iv ing in France for
the last f ive years. Munyemana h imse l f

had taken of f i c ia l leave f r om 29 March - 9

M a y 1994, leaving him ample t ime to
make a substantial contr ibut ion to the

genocide in Butare.
Situated in the south-west o f the

country, the prefecture o f Butare is home

to Rwanda's second city, Butare. A

pleasant, tree-l ined town, Butare has long

been regarded as Rwanda?s intel lectual

centre; host to the principal campus o f the

university, it boasts some o f Rwanda?s
oldest and best-known schools and

seminaries. Un t i l Ap r i l 1994, the people o f

Butare spoke proudly o f their culture o f

pol i t ical tolerance and peaceful co-

existence between the country?s d i f fe rent
communi t ies . A f te r the int roduct ion o f

mul t ipar ty ism, the hard- l ine po l i t i ca l

parties, President Juvénal Habyarimana?s

Nat ional Republ ican Movemen t fo r

Democracy and Deve lopment ( M R N D )

and the Coal i t ion fo r the Defence o f the

Republ ic (CDR) , had a poo r f o l l o w i n g in

this region. Rather, it was the Social

Democrat ic Party (PSD) in part icular and

the Democrat ic Republ ican Movemen t

( M D R ) which had the most s ign i f icant

support.

When the k i l l ings began on 7 Apr i l ,

the préfecture o f Butare remained

relat ive ly calm. Tutsis in certain

communes in the countryside had their

homes burnt and their l ivestock and other

property stolen. Bu t large-scale k i l l i ngs

did not take place. Lured by its reputation
as a safe haven in t imes o f trouble,

thousands o f refugees f r om Gikongoro ,

Kiga l i and Greater K i g a l i f led to Butare.

The préfet, Jean-Baptiste Habyar imana,

welcomed the in f l ux o f refugees f rom

other préfectures. Seen as an obstacle to

the programme o f genocide, Habyar imana

was sacked on 19 Apr i l , and then

murdered together w i t h his w i f e and t w o

children. He was replaced by t w o men

whose loyal ty could be counted upon,

Sylvain Nsabimana, as préfet, and a

mi l i ta ry off icer, Col. Tharcisse Muvuny i .

The slaughter began the following day.
Over the next few weeks, the préfecture o f
Butare suffered some o f the bloodiest
scenes in the genocide. Not only was it the
most heavily populated prefecture ?
counting 20 communes out o f the national
total o f 145 ? but the massive intake o f

refugees increased the number o f people
waiting to be butchered. To date, the
highest death tolls have been registered in
the massacres that took place in Butare.

Once the killings started, political
distinctions made no difference. The
absence o f MRND and CDR was

irrelevant. Many o f the killings were
carried out by members o f PSD and those
regarded as "moderates" in MDR, a fact

that neither party has been will ing to
acknowledge. Leading members o f the
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inter im government were the sons and

daughters o f Butare, including the

president, Théodore Sindikubwabo, a

paediatrician; the prime minister, Jean
Kambanda; the minister for women and

the fami ly , Pauline Nyiramasuhuko and

the minister o f agriculture, D r Straton
Nsabumukunzi . A l l o f them visited Butare

during the genocide for the sole purpose o f

encouraging the educated and the ill iterate
al ike to k i l l Tutsis.

The elevated number o f h igh ly

educated people in Butare was to become a

curse. The genocide in Rwanda was
conceived, planned and executed by

educated people. This cannot be repeated

often enough: it was no t the actions o f

uneducated peasants wh ich set o f f the

genocide. Compared to every other
préfecture, an extraordinar i ly high number

o f doctors, nurses, universi ty lecturers,

students, teachers, priests and civ i l

servants organised and led the murderous
hunt fo r Tutsi v ic t ims in Butare. D r

Sosthene Munyemana was one o f them.

SETTING THE STAGE: INCITING
MURDER BY _CREATING
MISTRUST AND FEAR

As soon as news o f Habyarimana?s death

was broadcast, the killings began, or plans

were laid, in most regions o f the country.
The interim government made it clear that
mass extermination o f the Tutsi was its

primary agenda. The men and women who
supported this policy did not waste time in
implementing the macabre plan. But the
violence was slow to sweep the regions o f
Butare and Gitarama. As a result, members

o f the interim cabinet, army officers,

journalists and various professionals who
originated from these préfectures toured
their communes in an effort to ignite the
fire. Their strategy was to undermine any
sense o f communal solidarity by sowing
mistrust among the Hutu and Tutsi
communities. The Hutus who had not been

coerced into kil l ing their Tutsi relatives,
friends and neighbours had to be

encouraged by making them believe that i f

they did not k i l l the Tutsi, they would
become their victims.

On 17 Apr i l , the counci l lor o f Tumba

sector, Francois Bwanakeye, called a

meeting o f Tumba residents to discuss

security. I t was decided to set up a system
o f roadblocks in order t o maintain peace in

the sector. Bu t D r Munyemana did not

want peace in Tumba. He wanted a war to

wipe out the Tutsi communi ty . To this

end, he gave a f ie ry speech which

immediately triggered a sustained mood o f

agitation and contributed signi f icant ly to

the launch o f the genocide in Tumba.

Again and again, witnesses recalled how

Munyemana?s words galvanised the

ki l lers- in-wait ing.

Vianney Benemungu, th i r ty -s ix , is a

driver. He is married and lives in Rango
cellule in Tumba.

I am or ig ina l ly f rom Tumba. That?s

where I was born fand] that?s where I

l ived w i t h m y parents. I am a dr ive r and

drove taxi-buses before the genocide. So

I knowa lot o f the Tumba residents.

With the death o f Habyarimana,
things didn?t get out o f hand
immediately. By the second week o f
April, the neighbouring communes o f
Gishamvu, Maraba, Runyinya [and]
Nyakizu had already been enflamed.

And so tension started being [felt] in our
commune.

Although the councillor, Frangois
Bwanakeye, was to become a major killer
in Tumba from 21 April onwards, until the
meeting of the 17th, he had tried to

maintain peace. In this context, it should
be pointed out that Jean Baptiste
Habyarimana remained préfet until 19

April and had cowed local government
officials into following his line ?

maintaining calm and protecting the
vulnerable. W i t h h i s removal,
bourgmestres [heads o f communes),

councillors [heads o f sectors] and

responsables [heads o f _cellules]

throughout the region changed overnight.

By 17 April, a system o f night patrols
aimed at containing all attacks from the
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neighbour ing communes, especially

Gishamvu, had already been set up. The

objective o f these patrols didn?t last as

i l l - intent ioned people, despite the fact

that they were even the heads o f teams,

managed to break [them] up. Here, I?m

talk ing about the so-called intellectuals

who lived in Tumba, l ike the

gynaecologist, Sosthéne Munyemana,

Joseph Hit imana, known as 'Ruganzu',

Siméon Remera and Francois

Bwanakeye. These intellectuals were

part o f a committee called ?The initiative

committee (comité d?initiative).' It had

been founded several years ago and
intellectuals from all the ethnic groups

were members. Before the genocide, we

appreciated i t as it was thanks to this
committee that Tumba sector had

developed a sector off ice, streets and

publ ic tights. Dur ing the genocide,

[however] , this committee became the

mouthpiece o f the extremists, excluding
all Tutsi membership. I can?t count the

number o f times this committee held

meetings w i t h Sosthéne Munyemana,

Siméon Remera and 'Ruganzu' in the
lead with, o f course, the councillor,

Francois Bwanakeye. The Tutsis weren?t
invited. T h i s happened after

Habyarimana died.
When things got really bad in the

neighbouring sector o f Mubumbano
where Tutsi houses were being burned

and a large number already killed, our
councillor, Bwanakeye, held a meeting
with all the Tumba residents. Almost all
the residents o f Tumba attended this
meeting ? peasants and intellectuals
alike. | was also there. It took place in

the afternoon at about 4:00.

" A s f a r as I ' m concerned ,

Sos théne is the a u t h o r o f

e v e r y t h i n g tha t happened in

T u m b a . N o t h i n g makes h i m

m o r e g u i l t y t h a n his speech a t

the end o f the m e e t i n g w h e n he

l ied a n d made the H u t u

peasants u n d e r s t a n d t h a t the
e n e m y w a s i n d i r e c t l y the T u t s i

beside him.?

In his short speech, the councillor

spoke about safety. He said that his

sector should safeguard its peace despite

the troubles which were ravaging several

o f the neighbouring communes.

Bwanakeye, who hadn?t yet turned bad,

said that according to national history,
the sector o f Tumba had never spilled the

blood o f its inhabitants and that they

should continue in the same way. He

added that what we were seeing in the

communes bordering ours shouldn?t let

us succumb to violence. He told us that

we should now [ensure] the security o f

our sector by reinforcing the roadblocks.

A lot o f people were for the councillor.

When the meeting was about to close,

Sosthéne Munyemana spoke and threw

powder onto the fire.

V ianney , l i ke other residents o f

Tumba, had looked to a man o f

Munyemana?s stature to calm fears and

propose construct ive solut ions. He was to

be b i t te r ly disappointed.

He rose up and spoke. Everyone was

very attentive. We were waiting [to hear]
what was going to come out o f the
mouth o f an intellectual, apparently wise

[and] who had the respect o f a lot o f the

residents, especially the women. He was

a gynaecologist and knew how to resolve

the problem o f di f f icul t deliveries.
Sosthene said: ?What the councillor has

just told you is not true. Our enemies

should be pointed out. Our enemies are

in our sector. Moreover, they are

amongst us. Look beside you. And he
dares tell us to keep the roadblocks. You
know that I 've just taken fifteen Hutu

survivors from Kigembe commune into

my house. They were fleeing the Hutu
massacres ted by RPF soldiers and their

accomplices who attacked [them] on the

way to Burundi. Do you want us to stay
with our arms crossed? What you see in

those communes are Hutus being. i l l

treated. I don?t see that these night

rounds have any value. Rather, we
should watch over ourselves, cellule by

cellule, to better protect ourselves, to
check [people] coming in and the

intruders already amongst us.'

[This] speech caused anarchy. There

was a brouhaha, and you could see

groups forming there and there. We
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Tutsis stole away, one b y one, and the

meet ing came to an abrupt close. I t was

at about 6:30 p.m. Dur ing [that] same

night, we heard a grenade or a mine, I

don?t k n o w what, exploding. [ I t ] made a

terr ib le noise in just about the who le o f

Butare. A lot o f Tutsis spent that n ight

outside. The sign for the send o f f had

been given.

A s far as I 'm concerned, Sosthéne is

the author o f everything that happened in

Tumba. No th ing makes him more gui l ty

than his speech at the end o f the meeting

when he lied and made the Hutu peasants

understand that the enemy was indirect ly
the Tutsi beside him.

He spoke about f i f teen Hutus f rom

K igembe who he had taken in and who

had escaped the Inkotanyi. He used

K igembe commune in Butare because

that was where his wi fe was from. This

showed that he was real ly upset. When

Sosthéne said that it was necessary to go

on patrols, cel lule b y cellule, it was to
better locate the Tutsis and to better

define the i r sphere o f activity. And then,

as you know, the Hutus from each

cel lule were occupied wi th the Tutsis
who lived in the same cellule. In several

sectors, a Hutu wasn't go ing to attack in

a ce l lu le that wasn't his. Except, o f

course f o r the big people who were

supervis ing [the genocide].

Munyemana?s speech had the desired
effect. Vianney explained why:

The fo l l ow ing day, people stayed at

home all day. We were confused. On the

Wednesday evening, the bourgmestre

drove on all the streets in his commune,

saying through a loudspeaker that no one

should leave his house. [That]

bourgmestre, Joseph Kanyabashi, has
been arrested in Belgium.® On Thursday

the 21st, the genocide started in Butare.

I hId the whole day. But as I knew

Sosthene even from his voice, I heard

him saying that all the Tutsi should be

eliminated.
When I saw him on the first day o f

the massacres, he was with [someone]
called Gasana who had been employed at

the University library before working for
ARBEF [Rwandese Association for the
Well-Being o f the Family]. Gasana was
from Gishamvu commune but lived in
Tumba.?

Vincent Kageruka, for ty , is the current

deputy préfet fo r social and economic

affairs in the préfecture o f Butare. He also

attended this meeting. Vincent l ived in
Tumba where he was born. He lost eleven

members o f his immediate fam i l y in the

genocide. He and his w i f e were lucky to

escape. In a long and detailed interview,
Vincent described Munyemana?s speech as

the spark that set o f f a powder-keg in
Tumba.

It stayed calm in our ne ighbourhood for

a few days after Habyar imana's death.

But we saw houses burn ing in the

neighbour ing communes o f Huye and

Runyinya. A t about 3:00 p.m. on 17

Apr i l , the counc i l lo r o f Tumba, Frangois

Bwanakeye, who was also. a

businessman, called an unusual meet ing

at Tumba sector off ice. The topic was

security. A lot o f people were there ?

intellectuals, businessmen, peasants ?

o f all ethnic groups. Amongs t the

part ic ipants, Sosthéne occupied a

priv i leged place. He sat on the first
bench.

Sosthéne lived about f i f ty metres
away from the Tumba sector of f ice. The

counci l lor was accompanied to this

meeting by his close collaborators,
notably Felicien Kubwimana, assistant
counci l lor and former counc i l lo r o f

Tumba, In this meeting, the counc i l lo r

saidt h a t in order to prevent what was

happening i n t h e neighbouring

communes from happening to ours, we
had to set up roadblocks SO as to control

6 In January 1996, the United Nations
International Cr iminal Tr ibunal for Rwanda

requested the Government o f Belgium to hand

over Joseph Kanyabashi, detained in Belgium,
to the Tribunal, together with two other

Rwandese accused o f having organised the

genocide in Butare.

all the roads o f Tumba moree f f i c i en t l y .
He added that [these roadblocks} were

going to prevent and contain any kind o f

external invasion. He asked us to group

7 . >

i o e v i e w e d i n T u m b a , B u t a r e , 2 9 D e c e m b e r
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together according to the roads on which
we lived [and] to elect leaders for each

team that wou ld man the roadblock.

Sosthéne Munyemana was
nominated as the leader o f the road

which comes from the neighbourhood

commonly known as Amajyambere
towards the Tumba off ice sector. There

were at least ninety families on this road.

Munyemana?s team consisted o f a

group that shared his political objectives.
They included:

* Joseph Hitimana, alias 'Ruganzu,' the

head o f agricultural services in Ngoma.
"Ruganzu' is f rom Gitarama and a member
o f M D R Power;
* S i m é o n Remera , a med ica l assistant

and pres iden t o f C D R in Butare;

* M m e S i m é o n Remera, a nurse in

Rango;

* Thierry, president o f CDR in Tumba.

According to Vincent:

In short, it was a very dangerous road.

These same people l iked to meet up in

Joseph Hit imana's bar, just opposite the
Tumba sector off ice, to criticise

opposit ion parties and the Arusha

Accords. They made Sosthéne their

leader.
We lived on the same road. | was at

the meeting. | was afraid. I was thinking

that any moment now they would get rid

o f us, given that the same thing was

happening in Kigal i and elsewhere.

That's why | preferred sitting near the
w indow so that I could escape at the

slightest movement.
There were a lot o f Tutsis in Tumba

sector and the proof o f this is that today,

at least three quarters o f the houses were

destroyed in the genocide.

It was clear from that meeting that

preparations for the massacres were
already underway.

Before the end o f the meeting, we were

able to ask questions. One o f the Tutsi

participants wanted to know why Viateur

Gishoma, son o f Maman Salum, was

busy storing in h i s house the petrol he

had brought from Kigali. Viateur

explained himsel f by saying it was for

refuelling the mil i tary detachments [that

were] in Butare. I should point out that
just a few meires away from Tumba,
there was a detachment o f Presidential

Guard which was guarding President
Theodore Sindikubwabo and who

roamed around the sector in order to

better locate Tutsi families. Before

Viateur finished his explanations, Dr
Sosthéne intervened. He said not to look

for a problem where there wasn't one. He
said that people fleeing the /nkotanyi had

just arrived at his house and they had

told him that the /nkotanyi had just taken
control o f Kanyaru [on the Rwanda-

Burundi border]; that they were the ones

who were busy burning the hills in Huye,

especially in Musange and elsewhere in

Huye commune, and that we had to be

wary o f their accomplices [Tutsis inside

the country], the ibyitso.

Th is was o f course a lie. I t was a

strategy t o foster hos t i l i t y be tween the

residents o f Tumba.

This speech from Sosthéne created

tension between the participants o f the

meeting which finished inconclusively.
And so the three keys o f the sector office

were given to three people: the

councillor, his assistant and Sosthene.

Nobody understood why Sosthene kept

this key. It was only afterwards that we

understood why.

From the end o f the meeting,
roadblocks Were introduced in Tumba. It

was really a total sealing o f f o f the whole

o f Tumba sector since 17 Apri l . Some
naive Tutsis didn't realise the danger and

thought that even i f there was danger, it
would be for the Tutsis involved in

politics or others who had sent their

children to jo in ranks with the

Inkotanyi.8

Bosco Iyakaremye lives in Gitwa
cellule in Tumba. He is eighteen years old
and works as a taxi driver. He attended the

meeting in which Munyemana urged the
Hutu inhabitants o f Tumba to "catch up"

wi th the rest o f the country.

8 Interviewed in Ngoma, Butare, I August
1995.
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"Peop le didn?t k n o w about
Sosthene?s wickedness before the

genocide. They took h im f o r a doc tor

o f good w i l l , calm and very

commi t ted to his w o r k . Being a

gynaecologist, the women real ly

apprec ia ted h im. B u t then du r i ng the

genocide, everyone realised that you

shouldn?t be deceived by

appearances. "

The genocide started on 21 Apr i l .

However , a tense atmosphere had

reigned since 19 Apr i l , especial ly [after]

a meet ing he ld b y the Tumba counci l lor ,

Francois Bwanakeye. I t was a meet ing

for all the T u m b a inhabitants and the

object was to reinforce the roadblocks to

prevent outside invasion. That?s at least

the message the counc i l lo r gave the

populat ion. Just as the participants were

leav ing [ the meet ing], at about 6:00 p.m.,

D r Sosthéne M u n y e m a n a , a

gynaecologist at H U N R , asked to speak.

He said t o be wary o f the councillor?s

words as there were already about fifteen

refugees at his home who had come from

Kigembe, f leeing massacres by the

Inyenzi w h o were attacking f rom

Burundi . A t the announcement o f this

lie, the Hutus [at the meet ing] got up and

the meet ing came to an abrupt end.

Af te r the 17th, the clouds began to

gather.

On Wednesday, 20 April, I saw the so-

called Tumba intellectuals head towards
the sector office. I was curious to know
what they were going to do there [but]
access was forbidden as the surrounding
area o f the sector office was being
guarded by peasants who held big sticks.
1 managed to see Dr Sosthene

Munyemana, Siméon Remera, Joseph

'Ruganzu', Frangois Bwanakeye, Felicien
Kubwimana, Faustin and Gasana in the

group. The fol lowing day, Thursday 21

April, the massacre of the Tutsis began.
And what we had seen in Mubumbano,
Tumba?s neighbouring sector, [which is]

situated in Gishamvu, came to our sector

? the systematic massacre o f the

Tutsis.?

Francois Rudahunga lives in
Ubutamenwa cellule in Tumba. He also

attended the meeting on 17 Apr i l .

I?ve known Sosthéne and his family for a

long time. For at least four years.
AlthoughI didn?t live in the same cellule
as him, i f you look closely, you' l l see

that just a road separates our two
cellules. The part above the road is

called Gitwa where Sosthéne lived and

the part below is my cellule.
I also got to know Sosthene [through

his] cousin, Asman, who lives in my
cellule. [He] is from Gitarama, but as he

lives in Butare, he rented a house from
me.

People didn?t know about

Sosthéne?s wickedness before the

genocide. They took h im for a doctor o f

good wi l l , calm and very commi t ted to

his work , Being a gynaecologist , the

women real ly appreciated h im. But then

during the genocide, everyone realised

that you shouldn?t be deceived by

appearances.

After Habyarimana died, our sector,
like elsewhere in just about the whole o f
the urban commune of Ngoma, had at
least two weeks o f relative calm whilst in
the other communes o f Butare and

Gikongoro, the infernal machine had

already been put in motion. From the
second week o f Apri l , Ngoma
experienced an influx o f Tutsi refugees
from almost all the corners of the

country. They thought that, as had been
the case when discontent shook Rwanda
in the past, Butare was going to escape.

In collaboration with the members
o f his cellule and Nyumbakumi [the
administrative heads of ten houses], the
councillor of Tumba sector, Francois
Bwanakeye, set up a system of night and
day controls intended to prevent the
seizure of our sector by elements from
the neighbouring communes like Huye,
Nyaruhengeri, Mbazi, Gishamvu etc...

This worked well at the beginning and,
except for some foul language which is
[always around} when there is a

a a a n E E E

?dnterv iewed in Tumba, Butare, 29 December
5.

10
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gathering of a lot of individuals, the
Hutus and Tutsis collaborated

peacefully,
Each cellule had a team of young

boys and men who went on the patrols.
In each team, there was a responsable
{someone in charge]. That?s when
Sosthéne, [because] o f his intellectual
qualities and his physical aptitude - he

was sporty ? was appointed

responsable o f the night rounds for the
whole o f the region in which the sector

office [was situated]. A lot of Tutsis
lived in his zone. Today, it's just rubble
and ruin.

A few days after mid-Apr i l , the

Tumba counci l lor convened a meeting at

Tumba sector of f ice for all the

inhabitants o f his sector. A l l categories

o f people participated in this meeting ?
peasants, students, doctors,professionals

etc... The agenda was maintenance o f

security in our sector. At least that was

what was coming out o f the councillor?s

mouth. Intellectuals l ike Dr Sosthéne,

?Ruganzu', Siméon Remera [and] the one
known as ?Maitre? were at this meeting.

The former Tumba council lor, Félicien
Kubwimana and Gasana, who worked

for A R B E F and [who is] the former head

o f the university library, were also there.

When the counci l lor closed the

meeting, Sosthéne Munyemana asked to

speak. He and the people named earlier

were in front, near the council lor, in a

place o f honour I 'd say. [Sosthene] was
qu ick ly granted [permission] to speak.

Wi th a very convincing tone, he said that

what the counci l lor had just said about

maintain ing security in our sector

through the reinforcement o f night

patrols was not true. He continued,

saying that the enemy was even at the

meeting. He invited each participant to
look at his neighbour and Sosthéne said

the terrible words which [triggered off]

wha t happened in Tumba. He said that

he had just taken in fifteen Hutus from

Kigembe into his home, the only
survivors from the Inyenzi massacre o f

the Hutus. He closed his speech by

saying: ?So don?t be mistaken about the

identity o f the enemy. {H]e is amongst

us. The houses that you see burning on

the hil ls are Hutu houses burned by the

accomplices o f the Inyenzi. He said that
the RPF had attacked [them] on their

way to Burundi.

" H e inv i ted each p a r t i c i p a n t t o look

at his n e i g h b o u r and Sosthéne said

the t e r r i b l e w o r d s w h i c h { t r iggered

off ] w h a t happened in T u m b a . "

After his bloody speech, some o f the

Tutsis [started] disappearing, one by one.
I t was finished for them and the Hutus'

heads were burning. They [started]

preparing for the elimination o f this

enemy o f the Hutus who had infiltrated

their group. I was saved from this by
going home and begging Sosthéne?s

cousin to protect me as wel l as he could.

Tension shot up in Tumba

immediately after the meeting o f 17 April.
Within days, Munyemana would realise
just how "successful" his speech had been.

Francois continued his account.

One or two days later, [it was] the start

o f the massacre o f Tutsis in Tumba.
Sosthéne marched in front o f the

Presidential Guard who had come from

Kigal i and he showed them T u t s i
families already eliminated. He had a

long spear then but later had a gun and
even distributed grenades to the milit ia.

He kept the key to the sector office and
he was the one who opened it to throw in

captured Tutsis to eliminate in then igh t .

Sosthéne really knew how to

manipulate the milit ia. He even wore
banana leaves like them. He did this on
the day o f Cardinal Etchegaray?s visit.!0

He had organised the milit ia from

Tumba and Nyaruhengeri for a march in

which they would carry their traditional

weapons and [wear] banana leaves. It

was to show that the nation was

determined to contain the RPF [advance]
He did the same thing when the French

troops came for Operation Turquoise.!!

_
10 Cardinal Roger Etchegaray, the president o f

the Pontifical Council for Justice and Peace,

visited Butare in late June.
\l Interviewed in Tumba, Butare, 13 December

1995.
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T H E G E N O C I D E B E G I N S : D R
S O S T H E N E M U N Y E M A N A ? S

C O N T R I B U T I O N

T h i s m e m o r i a l , s i tua ted b e h i n d the T u m b a

sector off ice, is dedicated to the vict ims

who died in Tumba, many o f them ki l led

w i t h the connivance o f Munyemana or
because o f his encouragement. The

~ memor ia l has been bui l t on a site that used

to be the home o f Francois Karanganwa.

A f te r l ist ing the names o f the Karanganwa

fami ly who have been murdered, the

inscr ipt ion reads:

: A n d we are not going to forget the other

neighbours w i t h whom you rest. May

God grant you lasting peace.

The mass kil l ing in the sector of

Tumba began on 21 April. The first target
was Tutsi intellectuals and wealthy
businessmen. According to all the
witnesses interviewed by African Rights,
the first family to be killed in Tumba was

that o f Francois Karanganwa, a wealthy,

elderly cattle breeder. Karanganwa came
from Ngoma and had lived in Tumba for,
ten years. He had a large family; many of
his children were successful in their own
right. The family has been decimated.

Apart from Frangois himself, other
members o f Karanganwa?s family who
were killed include his wife, Cécile

Kamaraba, and his children, amongst

them, D. Kanamugire; A. Gahongayire, an

employee o f the Diocese o f Butare, M.

Gasinzigwa; K. Kabatesi; A. Mukamana;
Immaculée Mukashyaka, an employee o f

the University, E. Sibomana; C.

Tuyishime; Nadine Kabeza and J.

Ingabire.
Innocent Hategekimana,a thir ty-eight-

year-old assistant mason, considered

Munyemana a fr iend who had secured
work for him on several occasions.

Because o f his lack o f education,

murdering Innocent was not a pr ior i ty for

the kil lers during the first few days. He hid

in Munyemana?s house and watched as

Munyemana and his troops went in search

o f educated and rich Tutsis.

On 21 Apri l , at about 5:00 p.m., the

criminals came to k i l l me. They'd found

out where I was hiding. | ran and

cl imbed into Sosthéne's compound.

Sosthéne immediately came out wi th two

soldiers. | clearly remember how, on

seeing me, Sosthéne told the cr iminals

that [ they] shouldn't be k i l l i ng o f f

illiterate people like me first. And the

criminals left. [ spent that night at

Sosthéne's, in a small room where he

kept books.

The following day | ieft his house to

go and hide somewhere else, for all
through the night he had had a meeting
with these soldiers. Sosthéne was not

only special advisor to [prime minister]
Kambanda but also, and above all, to the
soldiers and sector authorities. They
elaborated the plans o f the killings
together,

Innocent was caught and beaten wi th a

club studded wi th nails, a masu. The

ki l lers had gathered a group o f v ict ims and

begun to tie them together, two by two. As
Innocent d id not have what he called a

"partner," he managed to escape and fled
to the bushes, Innocent never left his

cellule between Apr i l and July. Dur ing his

t ime in hiding, he heard the cries o f other
Tutsis as they were battered to death.

I hid in the sorghum fields and they did

not find me. 1 stayed there a few days.

But every day, | heard how the Tutsis
were being captured and killed.
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The other victims were led to their

death, amongst others, by Munyemana.

Those who had been tied up were taken

towards the communal grave at the home

o f Karanganwa, behind the Tumba sector

off ice. Amongst the people who took

{them] to the communal grave, I was

able to recognise Emmanuel

Twagi rayezu who was a member o f the

cel lule o f Gi twa, Gérard Simpunga, alias

?Mambo,? also a responsable o f Gitwa,

Kabi r ig i , w h o was a carpenter at CUSP

[Un ivers i ty Centre for Public Health],

Bosco and Rutaysire, both o f them

employees at CUSP. There was [also]

Siméon Remera and Sosthene

Munyemana.

The people that Munyemana and the
other ki l lers were leading to their death
included Innocent?s father, Andre

Ntugugu. Others included:

Minani , the veterinarian; Phil ippe

Nyagahakwa; Bodouin Kabengera;

Athanase; [Francois] Karanganwa, his

t w o sons, three daughters, wi fe , in short

the who le f a m i l y o f Karanganwa.

Watching his father, neighbours and
friends butchered left Innocent fearful fo r

his own life.

Where I was, I could see very wel l that

m y death was inevitable. M y

preoccupation was to look for ways o f

dy ing w i t hou t suffering too much. I did
not want to be k i l led by the blows o f the

machete.!?

S S
" I n this attack, wh ich I saw wi th my

own eyes, were men l ike the

gynaecologist Sosthéne Munyemana
who hada long i ron bar, l ike a pipe,
i n h i s h a n d . "

e e a

Mukakarambiz i , forty, is a peasant who

lost her husband, Mariyatabu Habimana,
and two o f her f ive children, eleven-year-

old Kayitesi in her third year o f primary

12 Interviewed in Tumba, Butare, 5 August and

18 December 1995.

schoo! and Gatete, a son o f f ive years. She

lives in the cellule o f Rango in Tumba.

The genocide left me in mourn ing. It al l

happened here in Tumba on 21 A p r i l
when the systematic massacre o f the

Tutsis began. On that date, a wide scale

attack led by intellectuals was directed at

Tutsi houses. In this attack, which I saw

wi th m y own eyes, were men l ike the

gynaecologist Sosthéne Munyemana

who had a long iron bar, l ike a pipe, in

his hand. There werea lot o f them. They

proceeded to attack the Tutsis. That day,

they ki l led a man called Karanganwa.

[He] was a successful cattle breeder in

the neighbourhood. He hada lot o f cows.

His children were also rich. They also

attacked the Nyamushi fami l y and ki l led

a woman called Isabéle and all her

children. She was the wi fe o f a certain

Juvénal. Sosthéne was we i l and t ru ly

present dur ing those attacks. [He] was

not alone. He was wi th Joseph 'Ruganzu',

Simeon Remera fand] the person

nicknamed 'Mabombogoro. ' Apar t from

holding the metal rod, I noticed that

Sosthene had also folded up his trousers

as i f he was wa lk ing in mud. As for the

others, [some] carried masus and others

[carried] tradit ional weapons. They

started saying ?Power, Power.? I asked

myse l f what was actual ly happening, as

the men who we had respected, the men

who were our neighbours, had been

haunted by I don?t know what dev i l , into

hunting down their Tutsi colleagues.

Mukakarambizi wa tched as

Munyemana and other ki l lers attacked and

murdered neighbours in Tumba.

I saw Sosthéne leading the attack before

midday, at about 9:30 a.m. | def in i te ly

knew that they were going to meet

Siméon and ?Ruganzu' either at the

hospital o r in our neighbourhood. He

was also with [someone] called Silas

who was a watchman at Huye stadium

and who has now been arrested [and is

detained] in Karubanda [Butare?s central

prison].

I 'd say that the first day o f the
ki l l ings in Tumba was reserved for the

massacre o f wel l known Tutsis in the

sector ? professionals and traders.
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___Uspent a few days in my house. But
in the night the interahamwe came to
abduct people to kill. The attack was led

by Venant 'Mabombogoro, a leading
interahamwe who was in the group of
Munyemana, Thomas Kabundi ? also

an interahamwe ? [and] Silas. It was at

night. They forced my house door open
and took my two children who were with
me. The three others had fled with their
father to the neighbouring sector of
Nkubi. Their father was killed there but
the children managed to escape.

Although I didn?t see Sosthene in this
attack, it doesn?t mean he was innocent.
He was head o f the group which did the

night patrols. He was the one who had

the list o f people to ki l l in the night. He
even had the key to Tumba sector office.
In other words, families to be attacked in

the night were pointed out by Sosthene,

the head o f the group.
A f t e r they took m y children, |

thought m y end was near. I left m y
house and moved into the house o f

Bapfakurera, & Hutu in Sahera, also in

N g o m a commune, where I stayed unti l

the fal l o f Butare.
Sosthéne?s presence in the attack of

the first day o f the massacres in Tumba
really shocked me, as usually he seemed

to be sensible and very active in his job.
But appearances are often deceiving. I f
today Sosthéne returned to Tumba, he

would have several questions to answer.
I ' l l be pleased to hear that he?s even in

Rwanda. After all, I?m not the only
person accusing him. They think they
billed us all o f f but they failed: their
macabre plan misfired. Sosthéne, who
just lived with his three childrenduring
the genocide, his wife being in France,
fled just a few days before the fall o f
Butare. | don?t know the exact date but it

w a s in J u n e .

One o f the educated Tutsi targeted in

the first days by Munyemana and his

partners in crime was Aloys Kamongl. H i s
sister, Laurence Kany i re , spoke o f h i s

brutal death. Laurence lives in Gitwa
cellule. She works f o r CURPHAMETRA,

a pharmaceutical centre at the University.
A native o f Gishamvu, she has lived in

13 Interviewed in Tumba, Butare, 29December
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Gitwa wi th her family since 1987. In
Gishamvu, the situation deteriorated

shortly after Habyarimana?s death, forcing
most o f Laurence?s fami ly to move to
Tumba. But the tranquil l i ty in Tumba did
not last and Laurence lost all the members

o f her fami ly except a brother who is a

priest. Laurence holds Munyemana
responsible for the abduction and

subsequent death o f Aloys.

It all started in Butare, in Tumba to be

precise, on 21 Apri l . A t about | 1:30 a.m.
we heard o f the death o f Venuste, an

employee o f the office o f procurement

[o f the diocese o f Butare] and

Karanganwa. And then we all dispersed

in different directions. There was a man
who was a close friend o f mine, even
though he had ki l led people, called O t o

Rusingizandekwe. He's the one who took
me in that day, the 21st. He lived just

beside the rented houses o f the trader,

Francois Rusanganwa, where a lot o f

married soldiers lived.

On 22 April, Munyemana, with a

machete in hand, led a large group of
kil lers as they hunted down intellectuals,
in a house to house search, with lists o f
wanted people in hand. They abducted
Laurence's brother, Kamongi, and threw

him, alive, into a septic tank.

Very early in the morning o f 22 Apri l , a

large attack was led by intellectuals like

Sosthéne Munyemana, Gasana o f
ARBEF, Gatabazi, who was 4 technician

in the Faculty o f Agronomy. Siméon

Remera, Speratus Kabirigi and Walter, a

peasant. A l l these people had machetes
and masus in their hands. Dr Sosthene
held a machete. I saw him. That's when

they began the operation. As the list o f
Tutsi houses had already been made w e l l

in advance, they knew where to abduct

people and went from house to house.
The people they abducted were led to
communal graves which were, mainly.

the victims? toilets.
On that day, 22 April. they abducted

and kil led a lot o f people. including

Phillippe, who worked in the University
o f Butare library. M y younger brother,

Kamongi, was thrown alive into a septic

tank at Phillippe?s house. Kamongi was
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abducted by the famous Sosthtne who

taught gynaecology in the first year o f

medicine. He knew Sosthéne very wel l

and knew that he and his group were the
ones who threw him alive into the tank.

That day o f 22 Apr i l had been reserved

for the hunt ing down o f Tutsi

intellectuals.

What I saw that day was Sosthéne

and the group hurriedly leading the

groups o f kil lers. He is responsible for

the death o f m y younger brother, Aloys

Kamongi . When I saw him he had a
machete in his hand.!*

Eric Nzabandora, f rom Gitwa cellule,

lost his father and all his siblings in an

attack in which D r Munyemana took a lead
role. Eric, twenty, is currently

unemployed. He also witnessed other
murders commit ted by D r Munyemana.

I t al l started at about 9:00 a.m. on 2 !

Apr i l . A group o f so-called intellectuals

f rom Tumba gave the order to the Hutu

peasants and interahamwe to k i l l all the
Tutsis - from foetuses to old people. This

group was made up o f Sosthéne

Munyemana, a gynaecologist at HUNR
in Butare; Siméon Remera,; ?Ruganzu',

{who worked] at the office o f the

préfecture; Bwanakeye, Tumba
counci l lor dur ing the genocide and

Félicien Kubwimana, a former Tumba

counci l lor.
Sosthene Munyemana spent the

whole o f 19 Apr i l with the famous Jean

Kambanda. Kambanda had also spent the

night at his house. The fo l lowing day, on
20 Apr i l , this group held a meeting at the
sector ?office. [ I t ] was just for the

interahamwe and their leaders. | clearly

remember how m y father wanted to

attend the meeting that day and how he

was thrown out, double-quick, by

Sosthene Munyemana.
I know Sosthéne Munyemana and

he knows me too. Even before t h e

genocide, | used to go and see his
children ? Lil ianne, a student in her

first year o f secondary school; Gustave

Ngabonsisa and Michaél, the youngest.
And that?s why I?m not going to put

words in his mouth. What I?m going to

E e n
14 Interviewed in Tumba, Butare, 4 August

1995.

say is what I saw during the genocide
with my own eyes.

The killings started here in our
cellule o f Gitwa on 2! April. The Toyota
four-wheel drive of ONAPO [National
Office o f Family Planning] was being
driven by Déo Nsekanabanga, the
ONAPO driver. It stopped here, opposite
the Tumba sector office and near the tap,
at about 9:00 am. Some o f the
interahamwe, like Jean Chrisostome
Ndindabahiza, who hurried along to join
the group, were in this vehicle. Dr
Munyemana and a few others were there
too. Sosthéne had a large piece o f iron
shaped like a pipe in his hand. Al l the
killers got of f and started attacking Tutsi
houses. Sosthéne had the list o f Tutsi
houses in the neighbourhood, as right at
the beginning, after Habyarimana?s
death, we did night patrols until 19 April,
and he was responsible for the houses on
our street.

After these kil lers got out {of the

car], they attacked the fami l y o f a certain

Philippe Nyagahakwa who worked at the

Butare campus o f the National

University o f Rwanda (UNR) from

Gitarama. They ki l led [the members o f

this family). Sosthéne got back into the

vehicle and left. The other ki l lers

continued with their dir ty work. They
went from house to house. After a few

minutes, the vehicle came back [ fu l l o f ]

soldiers. They had come from Kiga l i
town and Sosthéne was the one who had

gone to fetch them. He was in front, w i th
his list, and the soldiers were behind.

They joined the other ki l lers at the home

o f a Tutsi called Athanase Rwabugir i
who was an assistant dr iver for the

trader, Mart in Uwariraye.

When they arrived, the ki l lers told

them that Laurent Keberanya, a Tutsi

known as 'Somalie,' had just fled towards

Mukura forest in the val ley below.

Sosthéne said he had to be found.

Accompanied by soldiers and civi l ians
like Mambo, who was a resident and a

responsable o f Gi twa cellule, Sosthéne

went on the hunt for this man. They
found him in Mukura forest and kil led
him.

W h e n they came back, they started
identi fying other houses to attack. As it

was the first day, we didn?t th ink all the

houses would be attacked. We thought
that it wou ld possibly be just the houses
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o f the r ich and leading polit icians. That?s

w h y I fo l lowed them closely, to f ind out
their real aim.

Eric then discovered that their next

target was his own home.

Suddenly, they said they should go to

our house. When I heard this, I fled and

ran o f f into the sorghum plantation

(which was] between the homes o f

Sosthene and Leonidas Ngamije,

former ly o f S O R W A L (match factory).

When Eric?s home was attacked, he

lost all his immediate fami ly members
except his mother. The dead included his
father, Floduard Seromba, a_ painter,

Christine, an older sister who was a

dressmaker; and four younger brothers,

Murwanashyaka, Rwesa, Giheta and
Rurinda.

They spared my mother, Marie
Nyiraromba, who is Hutu. She dug a big
hole under her bed. I hid in this hole

dur ing the day and in the night went and

hid in the plantation. In fact, the strategy
o f the Tumba kil lers was to search out

the bushes and the sorghum [plantations]

dur ing the day and to search the houses

out at night. That?s why I stayed in the

house during the day and in the

plantation at night.
Sosthéne continued leading the

massacres in our sector. He kept the keys

to the sector office in order to imprison

Tutsis [who were then] massacred at

night. Towards the end o f the genocide,
he led the attack which ki l led Emmanuel

Rugimbu, a mason, and his family. 1

th ink that was the last attack he led in

Tumba before he left.
Sosthéne Munyemana collaborated

so closely wi th pr ime minister
Kambanda that people thought he was

going to be given a high ranking position

in the genocidal government.

Eric described Munyemana?s efforts to
ensure that Tumba?s peasants accorded a

warm welcome for Operation Turquoise.

The day before the French soldiers from

Operation Turquoise came, Sosthene
trained the kil lers on how they were
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going to welcome the French. He looked

for a lot o f French flags and he

distributed the really small flags to the

kil lers. They wore banana leaves, to

symbolise I! don?t know what, a n d

[carried] their tradit ional weapons.

The day the French came, Sosthéne

carried a large French f lag and wore

grass and banana leaves. They mobil ised

motorbikes and vehicles in a grandiose

march to welcome [them]. The crowd o f

kil lers marched on foot behind the

vehicles and the motorbikes which

horned as i f there was a marriage. That

day, I breathed a bit [easier] because a l l

the Tumba kil lers had gone to the

welcome.

Eric survived by continuing to shelter
in his alternative hiding places until
Butare fell on 2 July.!5

Marie Josée Mukankuranga, a teacher,

lives in Rango, Gitwe's neighbouring
cellule. She f irst came to know D r

Munyemana when he was a medical

student at the University o f Butare. She
also used to teach his children.

1 have been a teacher since 1980 and

know a lot o f people here in Butare. |

knew Sosthéne Munyemana wel l before

[the genocide], when he was a student at
UNR in Butare. At that time, he used to

come and see his wife's younger sister
who worked with me and we used to

talk. We met again when | gave lessons
to his children. They lived very close by,

just a few steps from my house. A road

separated our two cellules.

Af ter Habyarimana?s death, there
was relative calm in our sector until 20

Apri l . On 21 Apri l , the genocide in

Butare started, triggered o f f my soldiers,

accompanied by criminals, intellectuals

and peasants.
I would dare say that Sosthéne

organised the genocide in Butare. Right

from the beginning o f the outbreak o f the
kil l ings in Butare, | ran to a Hutu family

who hid me as | saw a group o f soldiers

making their way to Tutsi families with

lists in hand. They went from house to

house. Amongst the criminals | saw on

15 Interviewed in Tumba, Butare, 1 December

1995.



WITNESS TO GENOCIDE - ISSUE 2

the first day, 21 April, were leading
intellectuals like Dr _Sosthene

Munyemana, Siméon Remera and
Claude Sibomana, a professor at UNR,

Ruhengeri campus.
These people were leading this

group but I didn't pay attention to the
exact type o f arms they had. But a lot o f
them had machetes. Seeing this attack, |
ran to a Hutu family where there were
two boys, including Pascal Niyonzima,
who protected me. [Pascal] told me that
Sosthéne had asked him to go and ki l l
the Tutsi enemy. He told me that he

carried at that time a sword. Though this
man didn't support this idea, he did not
refuse for fear o f being killed in the
place o f the Tutsis. But he just followed
the killers.

[Pascal?s] sister lived there after
seeing her Tutsi husband killed in Kigali.
Apart from this, I was also godmother to
the child [ o f the family who hid me].
The same man told me many things
about Sosthéne; how dangerous he was

andt h a t he wasi n chargeo f theat tacks

against the Tutsis.
Sosthéne fled as soon as the RPF

arrived in the surroundings areas o f
Butare town. My mother was killed on

23 April, two days after the outbreak o f
the massacres in Tumba.!6

A substantial number o f other

witnesses who had known D r Munyemana
before the genocide l ive in Tumba. One o f

them is Bosco Iyakaremye. He was saved
because he was the cook fo r a leading

interahamwe f rom Rango called Athanase,
a taxi driver. Th is protective cover enabled

him to circulate and to record

Munyemana?s activit ies, including his
fatal attack against an employee o f the

university.

I was allowed to walk around and even

to go to the market. It [was] enough to
say that I worked at Athanase?s so that

the militias would keep out o f my way.
I saw Munyemana in the attacks

many times. I saw h im when he came in
an O N A P O vehicle wi th several soldiers

who he had picked up f rom Butare town.

_
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When they got to Tumba sector office,
they got out o f the vehicle and went
towards the home o f Martin, a

veterinarian, where the interahamwe had

gathered a huge number o f captured
Tutsis. [They] were all massacred under
orders from Sosthéne and the soldiers.
Philippe Nyagahakwa was one o f those

people. [He] was from Gitarama a n d
worked at the University. Sosthene

approached him and I saw this man f a l l
to the ground. I don?t exactly know what
had hit him but one thing is certain and

that is that Sosthéne had knocked into
him. It was the first day o f the Tumba
massacres and the Tutsi boys my age

hadn?t yet been pursued. We would
watch and ask ourselves what it was all
about. Unfortunately, the children who
were with me were killed in the days that

followed.
Sosthéne kept the sector o f f i ce keys

where a lot o f people f rom dif ferent

comers, fleeing [the k i l l i ngs ] in the other

sectors, had gone. [ T h e y ] were

imprisoned once they were caught at the

Tumba roadblock. V incent Kageruka,

who is sti l l alive, was one o f the people

Sosthéne imprisoned. [He] is now the

sous-préfet o f Butare. He can tel l you

about it. [See below f o r Vincent?s

testimony}.
I?d say Sosthéne ki l led people l i ke

Alphonsine, daughter o f Karanganwa

and Gasirabo who had a bar in Rango.

He was a very good fr iend o f Jean

Kambanda. I th ink that i f the survivors

today feel so hostile towards h im, its

because o f his regular meetings w i t h

Kambanda about the complete
eradication o f all the Tutsis in Tumba.

" I saw D r Sosthene M u n y e m a n a in

the group o f attackers tha t came to

my house. He carr ied a long sword,

l ike a spear, and a g u n . "

A t night, Munyemana led the night

patrols and, as he was the head o f the
team, he went wherever he wanted to. A

lot o f abductions o f Tutsis to k i l l took

place at night. Munyemana encouraged

the Batwa, whose neighbourhood isn?t

far from the Tumba sector of f ice, to k i l l
the Tutsis. The Batwa didn?t l ive far

from m y parents? house but most o f
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them have now fled. M y father, who was

called Francois Habimana, died we l l

before the genocide. Bu t m y mother and
t w o older sisters were k i l led in the

genocide [at the hands o f ] Sosthéne and

his group. I think Sosthéne fled in
June.!?

Countless Hutus in Tumba have

provided detailed testimonies about

Munyemana?s murderous activities. Some
o f these witnesses lost their loved ones in

the attacks led by Munyemana and other
killers. These women lost their husbands

and children because they were Tutsi. The
pain and gr ie f that unfold in their stories

are an eloquent test imony to the wasteland

Munyemana lef t behind in Butare.
Aurel ie Mukamuganga, f i f ty- four, is a

peasant farmer who lives in Gitwa. She

lost her husband, Marcel Kabega, f i f ty-

eight, on the f i rst day o f the ki l l ings, 21

Apri l . He was a painter at the university.
Three days later, she also lost f ive o f her

eight children, Onésphore Ndagijimana,
t h i r t y , also a painter , V i a t e u r
Hategekimana, twenty-four, an assistant
mason; Jean Marie-Vianney Nsengimana,

a twenty eight-year-old mason who was
married; Juvénal Kabega, twenty, who had
just completed his schooling at CERAI
(Centre d? Enseignement Rural etArt isanal
Intégré) and Louise Uwimana, af i ve-year -

old adoptive daughter.

The leaders o f the attack that caused me

to grieve were Sosthéne Munyemana, a
doctor, Siméon Remera_ alias ?CDR?;

?Ruganzu'?,; the person nicknamed

?Maitre?, Speratus Kabir ig i ; Gaspard

Mambo, responsable o f m y cellule

though he is or ig inal ly from Muy i ra
sector in Ndora commune, Francois

Bwanakeye, counci l lor o f Tumba and

Joseph Kanyabashi, bourgmestre o f

Ngoma.
I saw Dr Sosthéne Munyemana in

the group o f attackers that came to my
house. He carried a long sword, like a

spear, and a gun. He was with the
terrible Kabir ig i who also carried a gun
and a bow and arrows. Sosthéne?s sword

a
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was in its sheath which was covered wi th

hair. They ki l led m y fami ly on 24 Apr i l .

On the 29th, the same attackers, led by

Sosthéne, came back to exterminate

those who were sti l l alive.

Af ter having ki l led m y fami l y

members, bourgmestre Kanyabashi came

by and watched the bodies o f m y fami l y

quivering on the road near m y house. He

saw, amongst them, faces he knew. And

h e knew me t o o , a s I o f tendanced i n t h e

communal festivities. He told the ki l lers

that those corpses shouldn?t be exposed

there, on the road, that he?d rather throw

them far away from the road so that he

wouldn?t be found out.

Af ter having el iminated the most

w e l l k n o w n Tuts is , Sosthéne

Munyemana was in the group which

forced Hutus from Tumba to denounce

Tutsis who were hiding amongst them.

He was helped by Siméon, ?Ruganzu',
Rutayisire o f CUSP and Call ixte o f

Electrogaz. They were, basically, the

true intellectuals. They compiled a long

list o f Tutsis who weren?t wel l known

and they kil led them.
Sosthéne was an interahamwe

through and through. He even wore
banana leaves to motivate the peasants.

He also had the keys o f Tumba sector

office where he imprisoned Tutsis before

k i l l ing them at night. He liked to carry a

long sword and [to wear} a black jacket
with his hat. He was the one who

organised it all. | was saved because |

was Hutu. But I heard that on 5 July, we

"Sosthene was an interahamwe

through and through. He even wore
banana leaves to motivate the

peasants. He also had the keys o f
Tumba sector office where he

imprisoned Tutsis before k i l l ing
them at night. He liked to car ry a

long sword and [to wear] a black
jacket w i th his hat. He was the one
who organised i t al l ."
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were going to cover up Habyarimana?s
body when it was buried.!8

Sosthéne organised several attacks,
like [the ones] which killed Venant
Karekezi, a sixty year old tailor;
Emmanuel Gakuba, a forty-four-year-old

mechanic; Alphonse Musonera, a

twenty-year-old unemployed man. He
also led the attacks which killed the

children o f Claude Nyaminani. [They
were] Monique Uwizeye, a cashier at a

restaurant in town and Marc Musonera, a

taxi driver. He organised groups o f
attackers that went into [the homes of]
prominent Tutsi families and he put the
peasants in front. When [these peasants]

came out, Sosthéne would ask i f anyone
survived before [they went] o f f to
another Tutsi home.

I am now living with my three
children I managed to find, including a

daughter o f eighteen years.!9

Josepha Ny i rangendo is a lonely

woman gr iev ing fo r her fami ly . A t the age

o f sixty, Josepha, a peasant who lives in
the cel lu le o f Butamenwa in Tumba, lost

her e lder ly husband o f seventy-five,

Stanislas Sagisi, a peasant, her five
ch i ld ren and most o f her grandchildren.

| attribute the death o f [my family] to the

team o f sponsors o f the genocide in
Tumba whose leaders were prominent

intellectuals like Dr  Sosthéne
Munyemana, Siméon Remera, alias
?CDR,? ?Ruganzu' and the person known

a s ?Maitre.?

Right from the beginning, Sosthene

Munyemana carried a long sword that

looked like a spear. In the second week
o f the genocide in Butare, he led the

group o f attackers that came to my
house. He had a gun then and was
wearing a very long coat. He was with
many peasants to whom he had given the
green light to invade our house. He also

18 5 July 1994 would have been the twenty-
first anniversary o f the military coup that
brought Habyarimana to power. The killers
used to say that Habyarimana would be buried
that day and that the remaining Tutsis and Hutu
women who had married Tutsis would be

killed at the same time.
19 Interviewed in Tumba, Butare, | December
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had with himal i s t o f people to kill. [He]
said the victims? houses shouldn?t be

destroyed; rather, they should be

occupied.

Josepha accuses Munyemana o f luring

her children to their death by laying a trap
for them.

Sometimes, Sosthéne and his colleagues

wou ld lie. [They w o u l d say] that ca lm

had been restored and that from then on,

no one else wou ld be ki l led. A n d when

they heard this, some o f the Hutus who

had hidden Tutsis wou ld let them out o f

hiding and these Tutsis were picked up

and massacred. I lost m y chi ldren

because o f Sosthéne?s lies. | had hidden

them in the sorghum plantat ions and at

the home o f Hutu neighbours. When

Sosthéne said that calm had been

restored and that they should go back

home, that same night, he led an attack

which abducted them all.

A f te r the death o f m y chi ldren and

m y husband, Sosthéne and his group

started facing the problem o f [what to do

wi th ] Hutu women who had marr ied
Tuts i men. The i r solution was to k i l l us

on 5 July so as to cover Habyarimana?s

grave.

" I lost my ch i ld ren because o f

Sosthéne?s lies... W h e n Sosthéne said

that calm had been restored and tha t

they should go back home, tha t same

night , he led an at tack w h i c h
abducted them a l l . "

e e e

Sosthéne even wore banana leaves

during the genocide. When the French
troops came, Sosthéne organised a group
o f interahamwe to go and welcome them.
That day, almost all the Tumba Hutus
went to meet and congratulate them.
Some o f them even had the masus and

traditional arms which were used in the
massacres. They also had French flags.
These festivities started early in the

moming. By the evening, they still had

not returned.

The children Josepha lost are Laurent
Dusabimana, a mason who was marr ied;
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f ranc ine Uwimana, married and ki l led

cogether with her three children;
?e rnade t te N i y o n s a b a , a s ing le m o t h e r ,

}amascene K a m a n a , s ing le , an e m p l o y e e

' f the m a t c h f a c t o r y , S O R W A L , a n d

[herese Ngwiza , a single m o t h e r .2°

Consolée Kamugwera, for ty- f ive, lost

yer husband, and then watched help.lessly
4s Munyemana led groups o f peasants to
her home to abduct her children. Consolee,

w h o i s a peasant f a rmer , l i ves in

B u t a m e n w a c e l l u l e i n T u m b a . H e r o w n

brothers were amongst the

family.

kil lers

mobil ised by Munyemana to decimate her

M y husband was called Francois

K imonyo . He was a farmer and was

k i l led o n 23 A p r i l , the same day as my

oldest daughter, Regine Mukashyaka,

twenty - f i ve and a single mother. In the

days that fo l lowed, they k i l led [my other
chi ldren] . [They were] Vestine

Mukandor i , seventeen, 4 dressmaker,

Mukamana , fourteen, who was in her

f ina l year o f pr imary school; Alphonsine

Mureramanzi , twelve, a student in the

f i f t h year o f p r imary school; Rukundo, in
his th i rd year o f pr imary schoo l ;

Nsengimana who was seven and the

youngest, who was three. I now live all
alone. I don?t have a single ch i ld wi th me

and m y husband has also been kil led. I

know the authors o f m y misery. They

were neighbours from our sector.
| saw ?Dr Sosthene Munyemana

leading attacks many times. He was

other ki l lers l ike Siméon Re

w i f e ; 'Ruganzu', Kabir ig i , an

known 3 "Maitre.?

distributed ammuni t ion l ike gren
and guns. He was the friend o f

soldiers and wore

the genocide.

w i t h

mera and his

d the person

Munyemana
ades

the

banana leaves dur ing

M y children weren' t al l k i l led on the

same day. They were
two. And there was a

between t w o succ

They came to my
every t ime they came,

Munyemana W
into the house; he stay

the peasants entered the ho

two week

use and

E E
20 Interviewed in Tumba, Butare, | Dec

1995.

abducted two by
gap

essive abductions.
home four times. And

Sosthéne

as there. He didn?t come
ed on the roada n d

t o o k

e m b e r
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whoevert h e y wanted . I am Hutua n d I

was not targeted. Bu t the kil lers often

s a i d t h a t t h e y werego ing t o k i l l u s o n 5

July.
M y brothers were part o ft h e group

o f killers. I lost m y parents wel l before

{the genocide]. [Only] m y brothers were

left. During the genocide, I asked m y

brothers i f they could at least hide one o f

their nieces. They didn?t want to.
Sosthéne convened several meetings and

told us that calm had been restored. He

seemed to be saying that we should let

our children come out [ o f hiding]. I t was

a big lie as they came and abducted them

all during the night.
Sosthéne kept the keys to the sector

office where he put a lo t o f people in

before killing them. He had a gun and
sometimes went around with a spear.?!

Jacqueline Uwimana, a twenty - f i ve-

year-old peasant, was able to walk around
freely in Tumba on 21 Apr i l and in
subsequent days. As a Hutu, she did not
feel threatened, but had reason to fear for
the life o f her Tutsi husband, Gaspard

Ntitangiragaba. Jacqueline lived in the

compound o f a businessman who had
rented out several homes to soldiers. Her
freedom gave her many opportunities to
record Munyemana?s close col laborat ion

w i t h soldiers.

I know Dr Sosthéne very well. He had

moved to Tumba after buying a house

with a Tumba businessman called

Semafaranga. After the first few days o f

Habyarimana's death, the Hutus and
Tutsis stayed united. But in t h e

neighbouring communes o f Huye,
Runyinya and Gishamvu, the peace
didn't last. We saw the [houses] be ing

bumed from a distance.

Munyemana often came to see one
o f the soldiers called Niy ib iz i , alias

?Agronome?, who lived in our compound.
Siméon Remera, president o f CDR, often

came with him. [Because | am] a Hutu, !

wasn't afraid o f approaching them. | saw

how busy they were elaborating lists o f

Tutsis to ki l l , | would dare say that the

whole plan o f putting Tutsis to eliminate

ee
2) Interviewed in Tumba, Butare, | December

1995.
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o n al i s t was c o n c e i v e db y D r Sosthéne,

Siméon and Nyib iz i , alias ?Agronome'?,

here in Tumba, in our compound.

A t about 10:00 a m . on 2 ! Apr i l ,

Sosthéne and Remera came into our

compound. ['Agronome?] gave them a

paper bag ful l o f grenades. I saw all this

wi th m y own eyes and I don' t th ink

Sosthene can deny any o f it. Just a few

minutes after their departure, the drama

started ? gunshots, grenade explosions
and the cries f rom Tutsis being savagely

ki l led. I t was really horrible. A gendarme

called Anacle t l ived in our compound.

He was real ly k ind. He was the one who

hid m y husband unt i l the RPF came.
1 roamed around and often [spoke

wi th ] leading kil lers l ike Kabir ig i , Dr.
Jeanne Nduwamariya's brother, to f ind

out when the tragedy would finish. Just a

f e w days [later], Sosthéne came back to

o u r compound. [He was] sti l l distr ibuting

grenades and hada l i s t o f the Tutsis who

had already been executed and those

who were {sti l l al ive]. One o f the Tutsis

k i l led in Tumba was his colleague, a

professor at U N R called Jean

Népomscéne w h o m they had searched
f o r some days. They f inal ly found him

and executed him. [Sosthéne?s] w i fe was

on a mission in France and Sosthéne had

all his t ime to carry out his evi l [plans].

He had the key to the sector of f ice a n d

he was the one who opened it up for the

impr isonment o f Tutsis and their

execution in the night.

He went on patrols in the night, even

searching places he thought sheltered
Tutsis. He was in charge o f security in

Tumba, whi ls t being the first to disrupt

this peace by putt ing innocent Tutsis into

prison. More often than not, Sosthene

Munyemana accommodated Kambanda,

the first minister d?Abatabazi [ interim

government] .

As you can see our compounds are
quite close. Each time Kambanda came
to Tumba, he spent the night there, We
knew his car.2?

Other Hutu neighbours o f
Munyemana's have no doubt his guilt
either. One o f them is Athanase Sibomana,

eighteen, who lives in Munyemana?s

22 Interviewed in Tumba, Butare, 5 August

1995.
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cellule, Gitwa. He is without permanent

employment but often acts as a moped
driver.

a
"Sos théne t o o k a b a y o n e t f r o m the

t rouse rs o f a so ld ie r nex t t o h i m a n d

d r o v e i t i n to the s tomach o f P h i l i p p e

N y a g a h a k w a , a n employee o f the

N a t i o n a l U n i v e r s i t y o f R w a n d a ,

B u t a r e campus [ k i l l i n g h i m } . "
TS

1 lived wi th m y grandfather, Gaspard

Ntamushobora, as I was an orphan. We

lived near Sosthéne. The house o f an old

man [called] Senkware was between our
house and Sosthéne?s house. So

Sosthéne was basically our neighbour.

[We] lived on the same side o f the road

leading to Tumba sector off ice. | didn?t

even hide during the genocide. So I?m a

eyewitness to what I?m now about to tel l

you.
Af ter the death o f Habyarimana, I 'd

say that a lot o f people from my sector
didn?t know what would fol low. Both

Hutus and Tutsis went on night rounds.

However, there was a group o f so-called

intellectuals who were really hostile

about the peace in Tumba. Being a

young boy, | didn?t participate in t h e

meetings [that were held] about security.

But one Wednesday afternoon, on 20

Apri l , I saw Sosthene Munyemana pass

by the front o f our house. He had a sort
o f exercise book. But [it was] big, l ike a

book. He was going to the sector office

where Siméon Remera, Joseph 'Riganzu',

Frangois Bwanakeye, Felicien

Kubwimana and Faustin ? a young boy

who studied at CEFOTEC [a technical

training centre] ? were wai t ing for him.
Gasana o f A R B E F was also there. N o

one else could go near. They had

[organised] a system o f local security to
such an extent that even other Hutu

peasants cou ldn ' t get in. They were

being guarded by civi l ians who w a l k e d

around the sector office wi th b i g sticks.

That was the meeting I wanted to attend

as I was really suspicious [about it).

Other meetings that were held before

d idn ' t really catch m y attention. The

meeting ended at about 6:30 p.m., and

the fo l low ing day the genocide started.
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Sosthéne, who carried a big metal
rod that looked like a pipe, was
accompanied by a lot o f other killers ?
like Kabigiri who had a small axe,
Siméon who had a sword and his son,

Ritego, who carried an R4 gun and

grenades. They started attacking Tutsi
houses. They killed the people they

found there and looted all [their]
belongings before destroying [their]
houses. After just a few minutes,
Sosthene left in ONAPO's four wheel
drive. He came back with some soldiers.

They found a lot o f Tutsis who had been

captured and were grouped behind the
sector office at the home o f a Tutsi man,
a veterinarian called Martin Minani.
When he arrived, all those people were
killed. Sosthene took a bayonet from the
trousers o f a soldier next to him and

drove it into the stomach of Philippe
Nyagahakwa, an employee o f the
National University o f Rwanda, Butare
campus from Gitarama, [killing him].
[Philippe] fell to the ground and a lot o f
people who hadn?t been paying attention
didn?t know what had happened. They
thought Sosthöne had just roughed him
up. I was there and I thought that the

genocide was just going to involve
highly placed Tutsidignitaries.

Sosthéne went all around Tumba
and the town. When the French

Operation Turquoise came, he wore
banana leaves and was in A vehicle
behind. A crowd o f militia, armed to the

teeth with their traditional weapons,
surrounded the vehicle and very slowly
marched in welcome to the French.
Sosthéne waveda large French flag.??

When the genocide came to an end,

Jeanne Mukabera lived b r i e f l y in

Munyemana?s house. Having seen him in
"act ion" dur ing the genocide, she wasn o t

surprised to discover that a p i l e o f
weapons had been abandoned in his home.

Jeanne, who has worked at the University
C e n t r e f o r Pub l i c H e a l t h ( C U S P ) since

ce l l u le o f
1978, lived in the ,
Agasengasenge, sector Cyarwa, together

es as "an activehe desc r ib
w i t h a m a n 5

" A thanase Nearamba , a
genocidal killer,

23 Interviewed in Tumba, Butare, 29 December

1995.
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trader in Butare. She said that Nearamba

saved her life, but organised many
meetings in their home to plan the ki l l ing
o f other Tutsis.

I know a lot about the preparation and
execution o f the genocide in Tumba and

above all at Cyarwa. For me, the

genocide was sponsored by cer ta in
influential men here in Cyarwa and in

Tumba, including m y husband Athanase

Nearamba. The group o f criminals used

to come and see my husband.

One o f the men Jeanne mentioned iS

D r Munyemana. She added:

During the genocide, and even before the

beginning o f the massacres in Tumba

and Cyarwa, Kambanda used to come
and see D r Sosthéne Munyemana and

even to spend the night there.
When Cardinal Etchegaray came to

Butare, Sosthene was amongst the

thousands o f genocidal kil lers who
marched with their masus, swords a n d

other arms, wearing even banana leaves.
He was at the roadblocks in Tumba

and he was the one who was in charge.

After the RPF took power, | lived in his

house. [There were] tradit ional weapons
? masus, swords, axes etc...2*

Dr Munyemana did not l imi t his

k i l l ing sprees to Tumba. Providence
Mukandoli is from Rango cellule and
works in the maternity hospital. Like many

others living in and around Gitwa, she
knew Dr Munyemana. When the kil l ings

started in Tumba and the town o f Butare
on 21 April, Providence, like thousands o f
Tutsis, fled to a place called Kabakobwa in
Nkubi sector. The refugees at Kabakobwa
included residents from a number o f

communes in Butare ? Ngoma,
Gishamvu and Nyaruhengeri ? as well as

communes in Gikongoro, such asM u b u g a .

1 know Sosthöne Munyemana. He was a

gynaecologist at HUNR. He participated

in the genocide. I saw him.

e e
24 Interviewed in Ngoma, Butare, 29 July

1995.
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M y father was called James Bitira.

He was a retired employee o f the

university o f Butare laboratory. On 21

Apr i l , when the ki l l ings spread in the
town and in Tumba, the Hutus in our

cellule told us to flee towards a place

called Kabakobwa in Nkubi sector.

We left, and indeed there were a lot
o f Tutsis there with their herds o f cattle.

There were very many o f them, about ten
thousand. At about 9:30 a m . on 22

Apr i l , some soldiers o f the Presidential

Guard came to see us. They saw the state

we were in and promised to bring us

something to eat and left. A few minutes
later, they retumed in two buses fu l l o f

soldiers and well-trained interahamwe.

They started shooting into all these

refugees.

Scared and disoriented, Providence
and her father fled to the Nkubi sector
office. But they did not find safety.

Instead, they found another group o f
kil lers, some o f them familiar faces,

including Dr Munyemana.

I didn't know what to do. We ran here

and there. | was with m y father and we

made our way to Nkubi sector office

where we met civi l ian criminals armed

with machetes, masus, axes and wearing
banana Jeaves. There were other refugees

there who had fol lowed us. In this crowd

o f genocidal kil lers who were at the

sector off ice, | managed to identify Dr

Sosthene Munyemana, ?Maitre? and

Martin who all knew my father. Martin

asked m y father to show him his ID card.

M y father replied, [saying] he was Tutsi.

Mart in left, telling him to go and die like

the others.
Sosthéne and his colleagues stayed

there with their traditional weapons. A l l

these Tutsi refugees from Kabakobwa

were kil led. As for us, we returned to our

all h i l l and hid in different places, I went

to the home o f a man called Musayidire

who had a Tutsi w i fe and my father left

to I don't know where. He was finally

discovered and killed. Af ter Musayidire,

] went to Egide's house until the end o f

the genocide. Sosthéne organised the

attacks. M y parents, younger sisters and

24

brothers were all killed. I am left with
my cousin.2>

T H E TUMBA SECTOR OFFICE: DR

MUNYEMANA?S PRIVATE PRISON

"Nobody understood why Sosthéne kept this

key [to the sector office]. I t was only

aflerwards that we understood why.?

One o f the most consistent accusations

levelled against Dr Sosthene Munyemana
is that he locked up many o f his would-be-
victims in the Tumba sector office. They
were taken out at night and butchered

nearby. A t the end o f the famous meeting
o f 17 April, the councillor, Frangois
Bwanakeye, kept one o f the three keys to
the sector office. He handed one to his
assistant and gave the third key to D r

Munyemana. Very few people imprisoned
by Munyemana lived to describe their
ordeal. One o f them is Vincent Kageruka,

the deputy préfet whose description o f the
17 Apri l meeting has been detailed above.

On the night o f 20 Apri l , we heard

shooting. On 21 Apri l , the detachment o f

Presidential Guard began the systematic

elimination o f all the Tutsis. They went

from one house to another with lists [ o f

wanted people] in hand. They even knew
the number and the names o f the Tutsis

who were at such and such a roadblock

on such and such a street. When I saw

this, | hid in holes, forests, bushes and

sorghum fields.

Determined to ensure that no one

should escape them, the killers used a

loudspeaker to inform Tutsis that the
massacres had been halted and to

encourage those in hiding to leave their
shelters. All the refugees who came out of
hiding were killed. Vincent stayed where
he was, surfacing a few days later when he

decided to return to his house. He was

discovered by a man he knew, Vincent
hoped that the man had come to help him.

25 Interviewed in Tumba, Butare, 5 August

1995.
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Instead, Vincent believes that he informed
the mil i t ia o f his whereabouts. The

interahamwe reported Vincent to
Munyemana who locked him up in Tumba
sector office.

On 23 Apr i l , f rom where I was hiding in

the bushes, I heard a bus [ fu l l of]

gendarmes which had a loud-speaker or

megaphone cal l ing out to the Tutsis who

had hidden to come back. They said that
calm had been restored in the

neighbourhood. Once again, the naive

Tutsis came out. They were all k i l led a

few days later.
I stayed in m y hiding-place. But, on

Saturday 30 Apr i l , | came out o f m y

hiding place to go back to my

neighbourhood. I hid close to the rubble

that was m y house. I moved in the night
and of ten hid in the sorghum fields. It

was the rainy season and | saw that I was
going to be finished o f f b y this violent
rain. That's when I went o f f to hide close

to Tumba Pentecostal Church in order to

shelter [ f rom the rain]. This was on

Friday, 13 May. Emmanuel Sinamenye
discovered me on the fo l lowing day, the

14th. He was in the church choir. I was

also a member o f this church. | wasn't

frightened when I saw him as | thought
he was really f i l led wi th the holy spirit -

a Christian. This man called me and told

me that he was going to show me where
I could hide for a few days. He put me in

his house which was being built, which

was close to the Pentecostal church. He

put me inside, gave me water to drink

and left to get something for me to eat.
When he had gone, I started

thinking to myse l f what a good man he

was. | was left in this state o f

expectation, anticipating food after not

having eaten cooked food for this long

period. | was relieved. | waited in vain

for the food. O n the contrary, at about

2:00 p.m., he sent me three vicious
assassins wi th well-sanded machetes. It

was doubtless the so-called Christian

who had sent them. They were people

whom | knew and who knew me. They

were Ruvumba; Vénant 'Mabombogoro';
I can't remember the name o f the last

one. They were pleased to f ind me. They

laughed, saying, ?Ouf! You have f inal ly
been found."

26

Nevertheless, ?Mabombogoro' asked

i f by any chance I had any money on me
or at the house. I said I had hidden two

hundred and f i f ty francs at the house and
I could show them where i t was. I t was a

lie. I just wanted a few {more] minutes o f

life. They made me cl imb towards where
I l ived. Many o f the other assassins who
were at the other roadblocks wanted to

finish me off. The three killers, realising

it wasn't working, decided to put me in

the sector office where they were locking

up Tutsis to k i l l in the night. They were

actually planning on coming back in the

night so that I could show them where I

had buried the money.

When we got to Tumba sector

office, they called on Sosthéne to come

and open up the sector office which had

become a dungeon. He came. When he
saw me, he was really satisfied. He said

?There, another /nkotanyi; come and die

like your relatives.? He opened [the

office] and put me inside. He continued

his conversation, jok ing wi th the other
killers ?See how very tough the

intellectual Jnkotanyi are.? | was the only

one in the prison that evening. Sosthéne

and I knew each other. Besides, he

[graduated] the same year, except that |
did economics.

" W h e n [Sosthene] saw me, he w a s

rea l l y sat isf ied. He said "There ,

a n o t h e r / nko tany i ; come a n d die l i ke

y o u r re la t i ves . "

Vincent was not alone for long. That

evening Munyemana locked up more
victims, including Vincent?s older brother.

At about 9:00 p.m., Sosthéne came wi th

other unfortunate Tutsis whom he threw

into the dungeon. He had a big sword in

one hand and the key in the other. He

wore banana leaves {on top} o f his

clothes. He wore a very br ight flash-light
on his forehead, l ike a miner. And he

wore a red and black MDR-Power hat.

On that same night, he made four trips,

always [retuming] with Tutsis captured

like me by their patrols. As there weren't

any electric lights, they had put large

solar lamps in different parts o f the
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sweet, Yao that & w a sp u s s i h i c ]w see
even a teeiean t whachcrossedthesued.

I clearly s e m e m b e rO m O e f o r k
tameb e came te t e o w p e o p l e nen he

room, l e send b e was seed, thatb e was
gome w vest bet was afraid o f the
wurwreng T a x i s . Tieis ?acamt thatbe had
aise k i ied. A t that time, there were

efeven o f us i n dhe prison and doubtiess
t e only encsi c f m t he acighbourhood.

m i d d i c o f t h e day . He w a s w i t ht h e majo r

sponsorse f t h e genocide a Tumbe,such
as Saméon R e m e r a the 3 counc i lo r .

F r e u e Bwankeve, the former

D r Sesthémeapenedt h e sec to ro f f i c e . H e

p a t ws o u t s i d e . H e bi tu s , a s k i n gw h y w e
headdar t ied t h e soctoro f f i c e .They forced

ws 20 c lean i t up i m m e d i z e l yand [ t h e n ]

eed a m e c t i n g w c v a l u s t e t h e w w o r k .

T h a t d a y 1 h a d a n o t h e r chance t o s c e
Sest ieimef a c e wo f a c e , with t h e r e d a n d

tedackh a t , lomg s w o r d a n d banana caves.

A t t h e c a d o f t h e m e c t i n g , they p u t & S

back i n the dungeon.

By m i d - M a y ,foreignjournalistshad
photographed sumerous massacres e s

andt h o u s a n d so f compsesfloatingdown
the Akagerariver. Theworldhadbecome
awareo f the realityo f thegenocide. Inaa
effort todeflecti n t e r n a t i o n a lcriticism,the

down?the rate atwhich Tutsiswere being
butchered. It was.o f course, 100 late fo r
most Tutsis. But the aced to stem
international c o n d e m a a t i o nsaveda few

lives,at leasttemporarily.
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O u 2 2 M a y , captain N e c y i m e n a .t h e

deputy f rom the public. prosocutor?s
o f f i c e e f B u t e r e , c a m e t o t h e stat ion.

T h e y p u t u s ou ts idea n d l o o k e d o v e r u s ,

t o see i f t h e r e wasaxyonc i m p o r t a n t .B u t

f b e y } j e s t Sounde s a l l i e v a l d s . We b a d

j e s t abouts t a r v e dt o d e a l .

O n 2 5 M a y , at about 2:30 a m . &

w ü i t a r y bus came b y . The sokliers [ in
t h e bus] said that theyb a d come tw t a ke
u s b a c k . Theyh a d beyonetswath them
and w i d u s t o g e t on to t h e bus .They
shoved usaround a l o t . lasteado f getting
a to thebus, | wentout the f i rst ands l id

o n a x y stomach under thebus ,betwees
thewheels. Ther e m a i n i n gxe [poopie],
go t on and thebuswento f f . 1 doat know
wha t | was t ry ing t o d o . B u t the good
Lo rdd i ca t l e t thewheelscrushme, nor
d i dthe lorry?s h e a d l i g h t sshowm eu p .

T h e b u s i e f t . k w a s ar e a l l y d a k

might. Thep o l i c e s t a t i o n w a s l o c k e d u p

a n d w a h a g u a r d . I l e f t t h e p l a c e a n d

made m y way t o t h e EER ( t h e Episcopal

Church o f Rwanda) where the other

Tuts i refugeesw e r e . B u t |p r e f e r r e dt o

2 0 wt h e bottom o f t h e EER a n d in to t h e

l a r g e forest t h a t was there. I stayedt h e r e

un t i l 27 Jamew h e e a l a r g e a u m b e r o f
m m c r a h a m w ec a r r i e d o u t a met icu lous

t h e b u s h e sa n d t h e fores ts .
ined u p a n d searched,ceat imet re

c e n t i m e t r e .T h e y w e r e accompanied

so ld ie rs w h o w e r e s h o o t i n gw i k i l y
When 1 saw t h e m , I l e f t the f o r e s t

c e m e t e r y ,n e a r Butereun ive rs i t y

campus , t o b i d e . i was n e a rt h e Butare-

Akanyaru road. They woukdat have

thought there'd b e a Tutsi hiding there.

H o w e v e r ,t h e d e l o k o n y a r r i v e d a t

Rubona a n d a t Save. I heard the i r intense

town a n d h i d i n a n avocado t r e e whichi s

sti l l at the polices ta t i on , j u s t above a

s h e d . |g o t ontat h e wa l l o f t h i s sheda n d
i n t o t h e shade o f t h i s avocadot r e e . T h e

leaves completely covered me, I was

sustained by its unripe avocados. 1 w i l l
never f o r g e tt h i s tree. Its leaves hid me

a n d t s f r u i t f e d me. The dnkatami found
m e the re .
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So, in short, | knew Sosthene. I saw

h im during the genocide. Firstly, in the

meet ing wh i ch was held on 17 A p r i l at

the sector o f f i ce and secondly, many

times dur ing m y impr isonment at the

sector of f ice. He led and organised the

massacres in Tumba. He marched in

front o f the Presidential Guard saying, in

French, and I cite, 'To a fr iend's, to a

dead enemy's.? To a fr iend's meant to a

Hutu's [home] who shouldn't die and to

an enemy?s meant to a dead Tutsi's

[home]. He d id this dur ing m y stay at the

sector of f ice and the Presidential Guard

to w h o m he was saying this were the

ones who lived at the [home o f the]

president o f CDR, Siméon Remera, and

others f rom Kigal i .
The same Presidential Guard from

[the house of] Siméon had taken m y ID

card that they described as an Inkotanyi

card as I was Tutsi. They said anything.

They didn ' t th ink that one day we would

be able to accuse them.

Innocent Hategekimana,

He kept the sector of f ice key and all the

people who were imprisoned [there]
were k i l led in the night. A lot o f Tutsis

were imprisoned by h im before being
k i l led in the night. Sosthéne often drove

around the neighbourhood on the

motorcycle o f a man [Gasana] who
worked in ARBEF, visit ing the

roadblocks in Tumba.

Many o f the Hutu residents o f Tumba

whose

test imony has been included earlier, made
other accusations against Munyemana.

Accord ing to Josepha N y i r a n g e n d o ,

whose description o f the murder o f her
husband and children is included above:

Sosthöne Munyemana kept the keys to

Tumba sector o f f i ce where he

imprisoned Tutsis before k i l l i n g them.

Often, when the interahamwe caught

Tutsis, they wou ld come and see

Sosthéne, who was m a i n l y responsible

for the team o fk i l l e r s , ?to ask f o r the

keys. A n d Sosthéne wou ld go w i t h them

and open the prison for those unfor tunate

people.

Francois Ngir iyeze, for ty- four , comes
from the cellule o f Kigarama in Tumba.

Ngir iyeze has worked as a researcher at
the university since 1989. Several people
from his cellule have accused him o f

having participated in the genocide.
Afr ican Rights has not investigated these

charges; but whether a fe l low-k i l l e r o r not,
he spoke voluntar i ly about Munyemana.

D r Sosthéne Munyemana was m y friend.

Besides, he often asked me to f ind trees

[ for construction] as I had a large forest.

He often repaired the house he had

bought at Tumba and | brought h im

wood. Many times he even saw me at the

university.

During the genocide, I on l y saw h im

once. Usually, it was forbidden to leave

the cellule in order t o w o r k in another

cellule. Bu t one day, Gasana [the

director} at CUSP died. A lot o f people

went to the assistance o f his fami ly . I

was one o f these people who went to

support his fami ly . On o u r return, we

went towards Sosthéne's cellule. On our

way, we met two men called Tharcisse

Ncagure and Augustin Rukinga. They

were kil lers. They had captured t w o

have also accused Dr Munyemana o f using
the sector off ice as a holding centre for
Tutsis condemned to death. Athanase

Sibomana, the young man whose
testimony appears above, commented:

Sosthéne held the key for the sector

of f ice where a lot o f people were

imprisoned before being liquidated.
Amongst the people who were

imprisoned there before being finished

o f f was Miss Alphonsine, daughter o f

Karanganwa; Innocent, who was a

welder; Gasirabo, who sold beer at

Rango; Sudi, a mechanic and the one

known as 'Metero? because he was very
thin.

28

Tutsis from Vénant's house, a man f rom

Butare who had a very we l l known

bakery. They were Ephrem and Jean

Bosco. The t w o kil lers took these v ic t ims

to the sector of f ice and we lef t together.

When we got near Sosthéne's house.t h e y
went and asked for the key and put the

t w o victims in the sector of f ice so as to

be ki l led the next night.

So what I know about Sosthéne i

that he kept the key to the sector office

where the interahamwe imprisoned
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people to execute in the night. It is
Sosthéne who opened it up to imprison
and ki l l the victims.

In addition to that, we knew that he

organised the genocide in his cellule
{together with) Siméon Remera and

Kabir igi , Jeanne Nduwamariya's
brother.26

L E T H A L T I E S : M U N Y E M A N A ? S

C O L L U S I O N W I T H JEAN
K A M B A N D A

" I t w o u l d be better i f Sosthéne could

exp la in t o Rwanda the object o f all those

visits f r o m Kambanda . "

Every witness interviewed in Tumba spoke
o f the numerous meeting that Dr

Munyemana held wi th the prime minister
o f the inter im government, Jean

Kambanda, during the genocide.
Kambanda visited Butare on several

occasions and stayed at Munyemana?s

home.
The ties between t

back some years.
Habyarimana was forced to introduce the
principle o f mul t ipar ty ism in 1990,

Munyemana wasted no time in lending his
support to the hard-l ine faction o f MDR.

In Butare, the M D R was split between
supporters o f the former prime minister,

Agathe Uwi l ing iy imana, murdered on 7

Apr i l 1994, and Jean Kambanda, them a n
in the interim

he t w o m e n dated

A f t e r President

who "succeeded" her
regime. When Kambanda lost the MDR

in Butare to Agathe
presidential seat
Uwi l ing iy imana, some o f his supporters,

including Munyemana, refused to accept
the results. Munyemana became one o f the

leaders o f a campaign o f intimidation
the residents o f the town

unleashed against 1 ont
of Butare. Raphaél Kamanz! has worke
HUNR since 1976. He is the curren

i cassistant director. ese Tor

Munyemana?s long-standing suppo

Kambanda.

ber
26 Interviewed in Tumba, Butare, 13 Decem

1995.
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Kambanda's followers did. not want to

admit defeat and started using terror

tactics in Butare. I'd say Sosthéne was
the leader. He criticised Faustin

Twagiramungu and Agathe

Uwil ingiyimanaa lot, describing them as

accomplices o f the RPF. He did not hide

his support for the M D R Power faction

o f Kambanda at the hospital.

Together with members o f the
Kambanda faction, Munyemana organised

a demonstration against the
Uwil ingiyimana wing o f MDR. Jean-
Baptiste Habyarimana, the préfet o f
Butare, refused to allow Munyemana and

his group to demonstrate. But this did not
deter them. They proceeded with their

protest, spreading tension in the town.

As the prefet had denied them

permission, t h e y [organised] their
demonstration forcefully. A l l the same,
the préfet did not al low them [to use]

Huye stadium for a meeting after the

demonstrations.
We saw them in procession ?

Kambanda, Sosthéne and their members,

here in Butare town, dressed in the red

and black o f the MDR flag.
A few days after their

demonstrations, [you should have] seen

the tension in Butare! The bourgmestre

o f Ngoma, in collaboration with the late

prefet, Jean-Baptiste Habyarimana,
organised a meeting at Huye stadium in
Butare. It was a meeting with all the

residents o f the urban commune o f

Ngoma to discuss security. Sosthéne was

there too.
There were several contributions

[made from the participants] including
from Sosthéne.. He said that the préfet

should not refuse them [to use] the

stadium for the demonstrations, that it

was unfair etc... He [told the prefet] that

he was going to see and suffer the

consequences o f this refusal. When he

had said this, all the extremists clapped,

saying ?Power, Power.'
The prefet explained that he could

not authorise illegal demonstrations. He _

even read out the section explaining the

procedure for seeking permission f o r

p u b l i c demonstrations. Sosthene did not
understand. You could tell he was really
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heated up and violent. That's when I
realised how dangerous Sosthéne was.?

During the genocide, D r Munyemana
spent many hours conferring wi th the
prime minister o f a government dedicated
to mass murder. A number o f survivors
and witnesses whose accounts have

already been noted also spoke o f
Munyemana?s friendship with Kambanda.

Innocent Hategekimana lived near
Munyemana and even hid in his house

when the ki l l ings started.

A few days before the outbreak o f the

ki l l ings, I saw the famous Jean
Kambanda at Sosthéne's. I saw him there

on several occasions and he even spent

the night. Even during the massacres o f

the Tutsis in Butare, each time

Kambanda came to Butare, he?d spend

the n ight at Sosthéne's. They no doubt

plotted together.

M u k a k a r a b i z i no ted that :

[ A n d then] Sosthene Munyemana was a

close fr iend o f Jean Kambanda, prime

minister o f the genocidal government.
Kambanda visited him. He spent so

many hours and hours [there] that you?d

have thought he?d spent the night. I t

wou ld be better i f Sosthene could

explain to Rwanda the object o f all those
visits from Kambanda.

Athanase Sibomana had no doubts

about the object o f those visits.

Sosthéne was an intimate friend o f Jean

Kambanda, the prime minister o f the

genocidal [government]. [He] came
several times to visit, escorted by the

Presidential Guard. I?d say that the

object o f the visit was nothing other than

[to organise] the radical extermination o f

all the Tutsis.

Sosthéne was m y neighbour. His

chi ldren, Li l iane, Gustave and Michaél

were m y friends. He actively participated

in the genocide and | don?t th ink he can

deny it.

27 Interviewed in Ngoma, Butare, 1 August
1995.
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SETT ING HIS H O M E C O M M U N E
O N FIRE: DR M U N Y E M A N A I N

M U S A M B I R A , G I T A R A M A

In November 1995, representatives o f

African Rights visited the communes o f
Musambira and Nyamabuye, Gitarama, on
several occasions. We had not planned to

conduct an investigation into the activities
o f D r Munyemana in these places. But in
the course o f our research, we learned that

Dr Munyemana, who comes from
Musambira, had visited the commune

between Apr i l and July to reinforce the
campaign to exterminate the Tutsi
community in Musambira.?®

Claudia Kanyemera was a secondary
school student in Musambira and comes

from the cellule o f Cyambwe in sector
Bimomwe. She took refuge at the Parish
o f Musambira, and then fled to the bush
when the kil lers attacked the parish.

Claudia currently works at a hospital in
Kabgayi in Gitarama. Like many other
survivors o f Musambira, she identified the

fol lowing men among the leading kil lers
o f their commune: Abdirahman

lyakaremye, the bourgmestre o f
Musambira; Cyrile Bizimana, the director
o f the Bank o f Kigal i and Charles

Mporanyimigibo, the current director o f an
insurance company, SORAS. They held
constant meetings to map out their

murderous plans, which D r Munyemana
attended whenever he was in Musambira.

These meetings were also often held at

the house o f Charles Mporanyimigibo,
the current director o f SORAS. Also

participating in these meetings were the

former bourgmestre, Dominque Karani;

the judge for the district o f Musambira

named Sekaziga, who has been arrested

in Gitarama; Bernadette Mukagatare,
who was an M R N D member o f

par l iament , and Dr Sosthéne

Munyemana, who was l iv ing in Butare,

28 With rare exceptions, the educated people

who organised and implemented the killings
visited their home communes to ensure that

"their" Tutsis were dying in sufficiently large
numbers.
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? m

" [ S o s t h e n e M u n y e m a n a ] a lso s a i d

shat t h e b o d i e s o f the v i c t i m s s h o u l d

+e t h r o w n v e r y f a r a w a y a n d n o t

P a r i s h o fsiied u p in the
? J u s a m b i r a . "

but who often came to Musambira, the

commune where he was born. One day,

Sosthene Munyemana also came to give
new orders. He came to say that there
was no point in just destroying half of
the Tutsis? houses. Instead, they should
be completely destroyed. He even said
that the plot o f land should then be

cultivated. He also said that the bodies of

the victims should be thrown very far
away and not piled up in the Parish o f
Musambira.

Af ter this message from an

intellectual, Dr Munyemana, the

genocidal kil lers o f Musambira dug out a

communal grave in the forest o f
Gatikinkuba, behind the offices o f the
commune, so as to throw away the
bodies o f the Tutsi.2?

Jean de la Croix Sezisoni is from the

cellule o f Uwimana, sector Kivumu in

Nyamabuye. He is__ thirty-two and

unemployed. During the genocide, he too
had sought protection at the Parish o f

Musambira.

During my stay at Musambira, | saw
Sosthéne Munyemana who often used to
come to Musambira with Cyrile

Bizimana, the director o f the Bank o f

Kigali. These men, along with

Mporanyimigabo o f SORAS, used to
sort o f supervise the implementation o f
the massacres.29

a
29 Interviewed in Nyamabuye, Gitarama, 16

November 1995.
30 Interviewed in Musambira, Gitarama, 16

N o v e m b e r 1995.
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DR M U N Y E M A N A ? S C O U N T E R -

A T T A C K : D E N Y I N G T H E
C H A R G E S A N D P L E A D I N G

I N N O C E N C E

"Not only am I innocent, but also someone
who helped people in danger and who
almost paid with his life. | am a survivor,
but apparently I d id not moan enough."

The genocide came to an end short ly after

D r Munyemana lef t Butare. Immed ia te ly
afterwards, a number o f surv ivors came

forward wi th informat ion that impl ica ted

D r Munyemana in the ki l l ings. One o f the

f i rst people to accuse h im pub l i c l y was D r

Claude-Emi le Rwagacondo, a f o rmer

student o f D r Munyemana and a doc to r at

the Univers i ty Hospi ta l o f Butare. He

spoke w i t h Gert van Langendock o f the

Belgian newspaper, De M o r g e n , w h o
visited Butare. V a n Langendock?s ar t ic le

was published on 8 August.?!

Dr Munyemana was quick to respond
to the charge. He threatened to sue Dr

Rwagacondo as well as De Morgen. On 14

November, he sent a letter to Dr

Rwagacondo. Despite the bluster,
Munyemana failed to fo l low up his threat
to sue either De Morgen or Dr

Rwagacondo. Things were brought to a
head in mid-July 1995, when the

University o f Bordeaux 11, unsettled by
the seriousness o f the accusations against

Munyemana, asked him to suspend his

services. In a letter dated 13 July, Dr

Claude Raynaut wrote:

Information from different sources has

reached me, casting doubt on the
conduct you might have had in Butare,

during the tragic events which

overwhelmed Rwanda in Apr i l 1994...

One o f the sources that Dr Raynaut
referred to is a document he received from

the Brussels-based Committee for the

Respect o f Human Rights and Democracy

in Rwanda (CRDDR). Munyemana replied

31 Gert van Langendock, ?The guilty and the
courageous doctors o f Butare,? De Morgen, 8

August 1994.



WITNESS TO GENOCIDE - ISSUE 2

to Dr Raynaut on 18 July. He denied the
claims made by CRDDR which he

described as a pro-RPF organisation.

When the horrors o f the massacres

reached their height in Butare, the

Universi ty o f Bordeaux gave me the

honour o f invi t ing me to its

establishment to carry out research. This

mark o f confidence touched me very

much and I sincerely thank the

Universi ty o f Bordeaux which trained

me and which maintains co-operation

wi th the National Universi ty o f Rwanda.

I have currently leamed that the

rumours brought against m y person are

by the "Committee for the Respect o f

Human Rights and Democracy in

Rwanda (CRDDR). This Committee is

led by a group o f pro-RPF (Rwandese

Patriotic Front) Rwandese and has its

seat in Brussels. I express m y

indignat ion and reject the defamatory
remarks contained in the document that

was given to you.
Indeed, m y behaviour during this

d i f f i cu l t per iod was one o f absolute

transparency. I was on off ic ia l leave for

45 days starting 26 March ending 9 May

1995. M y director, Professor Etienne
Mbarutso, currently Director o f the

Universi ty Hospital, as wel l as m y

medical colleagues, can conf i rm this. A t

the end o f m y holiday, I worked for three

weeks dur ing which, w i th the help o f the
director, we confronted the young boys

the soldiers had sent to f ind out how

many were hiding in the maternity

hospital.

The fact that Munyemana w a s on
leave from 26 March to 9 May is not a

matter o f dispute. I t does not, however,
prove that he did not participate in the
kil l ings. On the contrary, all thewitnesses
in Tumba commented that his leave gave
him the freedom to devote himsel f entirely

to implementing the genocide.
Munyemana's description o f his efforts

to "save" people in Tumba is not, as

detailed above, a v iew shared by his

vict ims and neighbours,

On Tumba hi l l where I l ived, I helped

and saved as many people as I could

with m y limited capacity. When I left

Butare on 17 June 1994, these people
were still alive. I sent a list o f their

names to my lawyer [so that he could]

prepare a dossier for justice.

Munyemana has not revealed the name
o f this lawyer. Nor has he published a

copy o f this important correspondence.

Furthermore, two people currently in

Bordeaux, who knew me during this

whole period can testify to the dangers |

submitted mysel f to whi ls t saving

wanted people. They are:
1) Madame Bellancil le

Nziyumvira... who, from the start o f the

massacres at Kigali, had taken refuge at
the home o f one o f m y neighbours l iv ing

in the same compound as me. She was
still there when I left Butare for

Bordeaux.
2) Dr Claude Sibomana,

geography teacher at the National

University o f Rwanda, a neighbour

(l iv ing about f i f ty metres between our

houses) in Tumba.

African Rights is not aware o f
testimony that has been given by
Bellancille Nziyumvira or Dr Claude
Sibomana on behalf o f D r Munyemana.
Furthermore, D r Sibomana himsel f has
been accused o f direct implication in the
genocide in Tumba. (See, for example,
Marie Josée Mukankuranga's testimony

above). Munyemana writes that he too was
a wanted person.

As far as m y stand against the kil lers

goes, at the beginning o f June | was in

turn pursued by the interahamwe mi l i t ia
and soldiers. The director and Dean o f

the Faculty o f Medicine granted me

another holiday o f two weeks dur ing

which I stayed hidden. | surfaced to

organise my trip to respond to the

invitation from the University o f
Bordeaux I I .

Dr Munyemana did more than
"surface" to accept an invitation from the

University o f Bordeaux in June 1994.
Wearing banana leaves and armed to the

teeth, he took a lead role in organising the
peasants o f Tumba to welcome Cardinal
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Roger Etchegaray, president o f the
Pontifical Council for Justice and Peace,
. d t h e i m p e n d i n g a r r i v a l o f F r e n c h

a p s .

Munyemana?s w i f e , Fébronie

ahongayire, has been outspoken in
?ence o f her husband. She has claimed
1 he did not flee Rwanda because o f his

?mplicity in the genocide, but "partly
?der pressure from me."32 She has been

i n g in France fo r the last f ive years,
orking as a researcher at the University

-{ Bordeaux 11. She is, therefore, not in a

position to confirm or deny the accusations

ayainst her husband. But Munyemana has

been assiduous in exploit ing the fact that
she is Tutsi, as i f that were evidence o f his
innocence.?? L ike every other kil ler,

Munyemana hopes that publ ici ty about the
existence o f Tutsi in-laws wi l l help to
clear his name.

Regarding m y own perception o f the

ethnic problem in Rwanda, I come from

such a heterogeneous fami ly that i f one's

ethnici ty was the only criteria, I would

have a problem in classifying myself.

M y w i f e hersel f is mixed, from parents

o f di f ferent ethnic groups. The Tutsi in-

laws o f m y younger brother were totally
decimated. Despite this personal

misfortune, | have always tried to rise

above bl ind partisanship.

The real problem is therefore

political, for certain people would like to
w in me over to their thesis, but I shared

neither the ideas o f the former party o f

the assassinated President, nor o f the

RPF currently in power in Rwanda.

The internal opposition of which I

have been a member since the advent of

multipartyism in Rwanda saw itself as

independent vis-a-vis these two
political/military power blocks. On the

contrary, each one o f them considers it
as a breeding ground where it can draw,
as i t wants, the people who are disposed

towards it. Our vision of Rwandese

political life is triangular, theirs ts

ae

32 Claire Gabillat, "Un medecin rwandais
accusé", Impact Médecin Hebdo, No. 304, 15

December 1995.
33 A substantial number o f the best known

kil lers had Tutsi wives.
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bipolar. It is this bipolarisation that led to
the Rwandese crisis.

Since June 1993, the Think-Tank o f
Intellectuals o f Butare Belonging to

M D R (Democratic Republican
Movement) has not ceased in

denouncing this dangerous development.

Commentary from this Think-Tank on

the political situation in Rwanda was

regularly addressed to the United

Nations Secretary General as wel l as to
all the Ambassadors accredited in Kiga l i .

Regarding the Arusha Peace
Accords, the Prime Minister, Dismas

Nsengiyaremye and Minis ter o f Foreign

Affairs, Boniface Ngul inzira, who were

leading architects belonged to the M D R

party. The Minister o f Foreign A f fa i r s
was kil led by the presidential guard r ight

at the beginning o f the massacres, whi ls t
the former Prime Minister was forced

into exile.

Munyemana's attempt to whitewash
MDR o f its grave responsibi l i ty for the

genocide o f 1994, and for the ideology
behind it, is more than economical w i t h

the truth. The murder o f Ngul inzira and
the e x i l e o f Nsengiyaremye
notwithstanding, senior polit icians and

ideologues o f M D R , including
Munyemana's close friend, Kambanda,
were the driving force behind the creation

o f the interim government and the pol icy
o f genocide. I t was not M R N D or CDR
which killed in the préfectures o f Butare,

Gitarama, Cyangugu or Kibuye. I t was
MDR, including thousands o f educated
people who, before the genocide, had

confessed membership o f its "moderate"
w i n g34

Once signed, these Accords became the

national constitution. I therefore support

these Accords, as long as their spirit is

respected. Alas, the present government

has emptied them o f their substance,

maintaining only a shell wh ich it

brandishes for the consumption o f the

international community.

As for the genocide committed in

Rwanda, I have never contested it. (BJut
1 am against the amalgam surrounding it.

34 In the case o f Butare, responsibi l i ty also lies

wi th PSD.
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For the RPF, the genocide is a real

hotchpotch, one would be tempted to say

an opportunity, where it puts every

opponent, real or imaginary. That is how

it speaks o f the genocide o f the Hutus

against the Tutsis. This language is

moral ly shocking and pol i t ical ly tactless.

Shocking because numbers o f Hutus died

whi ls t saving Tutsi friends and

neighbours; tactless because it hinders
the reconcil iation o f the Rwandese

people. One should honour all the
vict ims o f the massacres and beware o f

all generalisations. One must identify

and pinpoint the gui l ty o f genocide and

not condemn a whole people. It?s the

moment to avoid fal l ing back into the

infernal cycles o f inter-ethnic wars. The

problem is too delicate.
Such are the facts... that I wanted to

raise in order to deny the false
information which has been sent to you.

N o t only am I innocent, but also

someone who helped people in danger

and who almost paid wi th his life. I am a

survivor, but apparently I did not moan

enough.
I wou ld have o f course preferred i f

the Universi ty o f Bordeaux II had

demanded proof f rom m y detractors

before taking measures against me which

amount to a sanction. [BJut I respect its

decision.
As from now, I am beginning a

lawsuit so that the whole affair can be

cleared up.

Subsequently, Munyemana told a

reporter from Le Monde that the
accusations against him were a "plot." He
added that a soldier had occupied his
house and had fomented false accusations

in order to continue occupying the house.
He also pointed the finger at the

government, which he claimed is
disappointed in his lack o f support for

them,33

35 Nathaniel Herzberg, "Un Rwandais réfugié

en France accusé d?avoir participé au

génocide,? Le Monde, 16 November 1995.
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M U N Y E M A N A ' S SUPPORTERS IN
FRANCE

Two friends o f Dr Munyemana in
Bordeaux have created a committee in his

defence. Dr Gaétan Gilguy, a doctor in

Bordeaux, is a former colleague o f

Munyemana, having previously spent two
years in Rwanda. The other founding
member o f the committee is Denis

Decourchelle, a researcher in ethnology at

the University o f Bordeaux II. Neither
man was in Rwanda during the genocide,
or has visited the country in the post-

genocide period to conduct an independent
investigation. But this has not prevented
them from emphatically declaring
Munyemana to be "innocent." According
to a journalist with Sud Ouest, "Both o f
them say they are ?persuaded? o f his
innocence and maintain that they w i l l

bring, when the time comes, "not only
testimonies in his favour, but also about

his conduct in Rwanda during the events

o f Apri l 1994." Elsewhere, Dr Gilguy has
described Munyemana as a man "known
for his ultramodern opinions."36 It is not
clear what constitutes "ultramodern"

opinions, or in what way expressing such
views is proof that a man cannot have
committed genocide. But D r Gi lguy and

the witnesses against Munyemana do have
one thing in common: the people o f
Tumba did not expect a man o f
Munyemana?s background to turn into a

butcher overnight either.
As would be expected, Munyemana?s

lawyer has spoken up in his defence. I t is

perhaps not surprising that Munyemana
and Fr. Wenceslas Munyeshyaka share a

lawyer, Yves Dupeux. Munyeshyaka is a

Rwandese priest l iv ing in the Archdéche
Department o f France. Numerous

witnesses have accused him o f facil i tating
the murder Tutsi refugees assembled in

the St. Famille church in Kigal, as well as
sexual abuse o f female refugees.3?

36 Claire Gabillat, "Un medecin rwandais

accusé," /mpact Médecin Hebdo, No. 304, 15

December 1995.
37 For details see Backwards and Forwards in
the Struggle fo r Justice: Father Wenceslas
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In an attempt to confuse the world and

fect attention f rom the wealth and detail

evidence that exists against
anyemana, M r Dupeux has declared
ats

It is very difficult to obtain exact

information from Rwanda. The civil war
which took place in the country from
Apri l to July 1994 was a war of
proximity where neighbours, even
families, killed each other.38

I f M r Dupeux were to visit Tumba, he

would have no trouble in obtaining "exact
information," numerous testimonies that
are detailed, compel l ing and corroborating.

Wri ters in medical journals are not
normal ly expected to investigate and

comment on complex polit ical situations.
Caution should therefore be a guiding

principle, especially when dealing with
accusations as grave as genocide. But in
the rush to defend Munyemana, a writer in
a French medical journal has shown a

dangerous lack o f care. Wr i t ing in Impact
Médecin Hebdo, Claire Gabillat has tried

to present Munyemana and Munyeshyaka
as martyrs to their pol i t ics o f moderation,
claiming that both men had called for
reconcil iation and peace, which made

them unacceptable to the new regime.

The gynaecologist [and] the priest come
from mixed marriages between Tutsis
and Hutus and are well-placed as t he
defenders o f the two ethnic groups. Both

o f them belonged to the Rwandese elite
and have formulated appeals for

reconciliation and peace. So many
details could explain that the new power
in place, born o f the RwandesePatriotic
Front (RPF) should be ill-disposed

towards them.?°

The accusations against Munyemana
and Munyeshyaka concern their activities

Munyeshyaka Arrested and Then Released in
s, Witness to Genocide,France, A f r i can Right

Issue No.1, October 1995.
38 Claire Gabillat, "Un m
accusé," Impact Médecin Hebdo,

December 1995.
39 Ibid.

édecin rwandais
No. 304, 15
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during the period o f the genocide. Between
Apri l-July 1994, there is no evidence,

whatsoever, that either Munyemana or
Munyeshayaka worked for peace and
reconciliation. Ms Gabillat herself has

provided no such evidence. Secondly, it is

not members o f the RPF who are accusing

Munyemana o f having kil led their loved
ones. The people who are ready to stand
up in a court o f law are civil ians,
Munyemana?s former neighbours, friends
and colleagues, Hutu as well as Tutsi. To
dismiss their gr ief and their evidence as an

RPF plot is inhuman and smacks o f cheap

politics.

CONCLUSION

The peasants who cram prisons in Rwanda
are bitter towards the educated people men
and women who encouraged them to ki l l .

They have reason to be angry. The men
and women whose words, deeds and

example put the machetes and axes into
the hands o f the uneducated are l i v ing

abroad, often in great comfort. The

responsibility for making these criminals
unwelcome and liable to prosecution lies
wi th the citizens and governments o f the

countries harbouring them. But so far l i t t le
has been done by _? governments,

international human rights organisations,
humanitarian agencies, churches,

professional associations, universities and
other institutions. This has left survivors o f

the genocide with bitter feelings. Not only
did the world stand by during the

genocide, not only have most resources
earmarked for Rwanda been spent on the

displaced and the refugees and not only
has there been a rush to deny the genocide
and re-write history. But the authors o f
their misery are being allowed to _ l ive in

safety throughout the world.
This is a situation that should not be

allowed to continue. Institutions and

professional groups abroad have a

responsibility to ensure that they do not
hire, provide scholarships, shelter or in any
manner protect an individual suspected o f

having played a role in the genocide in
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Rwanda. Given the extensive participation
o f professionals from all backgrounds in
the kil l ings, careful screening should be

adopted as a matter o f policy.
But there is a more fundamental

responsibility than the need to avoid
embarrassment and controversy. There is
the imperative o f justice and the need to
show solidarity wi th the vict ims o f the

genocide. The medical profession must
take the lead in making sure that doctors

36

l ike Sosthéne Munyemana, nurses and
medical assistants who assisted the kil l ings
are exposed and prosecuted. There is

something profoundly obscene about a

situation in which a huge number o f

medical personnel become mass
murderers. To remain silent in the face o f

this affront is a betrayal o f humanity and
o f the very principles that underlie
commitment to medical ethics.


